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pilníkovský zpravodaj vydává město pilníkov, diČ: 
cZ00278190, jako čtvrtletník v nákladu 530 kusů výtis-
ků a byl zapsán do evidence ministerstva kultury jako 
periodický tisk územního samosprávného celku dne 
16. 7. 2015 pod evidenčním číslem mk Čr e 22191.

vstupem na akce města pilníkov souhlasíte s pořizová-
ním fotografií a  audiovizuálních záznamů vás i  vašich 
dětí, které mohou být následně použity na interneto-
vých stránkách, sociálních sítích, v kronice města a pil-
níkovském zpravodaji. pravidla pro inzerci v  pilníkov-
ském zpravodaji naleznete na www.pilnikov.cz

Čaj o páté se starostou města
středa 9. 4. 2025 od 17:00 h 
salonek restaurace slunce

* 
Blešák

sobota 12. 4. 2025 od 9:00 h 
sportovní hala

* 
Velikonoční rocková zábava

pátek 25. 4. 2025 od 20:00 h 
sál restaurace slunce

* 
Tlupa Tlap / koncert

sobota 26. 4. 2025 od 20:00 h 
sál restaurace slunce

Den otevřených dveří 
nové hasičárny  

a slavnostní křest Tatry
sobota 26. 4. 2025 od 10:00 h 

u požární zbrojnice

*
Stavění máje

středa 30. 4. 2025 od 17:30 h 
náměstí v pilníkově 

*
Lampionový průvod

středa 30. 4. 2025 od 18:00 h 
z náměstí k mysliveckému srubu 

*
Pálení čarodějnic

středa 30. 4. 2025 se setměním 
myslivecký srub 

Pilníkovská pouť  
s dětským dnem

sobota 31. 5. 2025 od 14:00 h 
náměstí v pilníkově

* 
Výstava 80 let českého  

poválečného školství 
středa 11. 6. 2025 od 16:00 h 

zasedací místnost měÚ

Letní kino
sobota 14. 6. 2025 od 21:30 h 
atletický stadion pod školou

* 
Rockový večer

sobota 21. 6. 2025 od 18:00 h 
areál rockového hřiště

Úvod
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23. ročník / vydání 1 / březen 2025

slovo šéfredaktorky
Vážení čtenáři, vítám vás v novém roce u našeho prvního letošního vydání. 
Čeká vás nová porce informací ze života našeho města. Přichystali jsme si pro 
vás pár změn v našem Zpravodaji. Ta největší se týká titulní strany. Jak jste 
si mohli všimnout, a to nejenom teď, ale i v předchozích číslech, naše talen-
tovaná grafička Veronika zdobí čísla Zpravodaje svými autorskými kresba-
mi. Rozhodli jsme se, že odteď bude tvořit tematické a originální perokresby 
na titulních stranách. Zároveň mírně upravila fonty, odstíny některých barev 
a doplnila stránky o florální prvky. Nově na druhé straně naleznete přehled 
plánovaných akcí, obsah a tiráž. Máme tedy na poslední straně více prostoru 
pro kategorii Historie v obrazech. 

Když se vrátím k jarním číslům, pře-
vážně si přejeme sluníčko, máme ra-
dost z kytiček, rostoucích sazeniček 
a zároveň se pouštíme do úklidu. Všim-
li jste si ale tak jako já, že pilníkovské 
jaro je spojeno vždy s opravdovým 
historickým příběhem? Vzpomínám 
si na své první starostenské jaro, psal 
se rok 2019 a právě probíhala masivní 
výstavba kanalizace, kde bylo všude 
bláto, prach a ponurá nálada. Dnes si 
už nikdo z nás ani nevzpomene, jak 
to tady vypadalo před výstavbou i bě-
hem ní a jak je velmi dobře, že se tato 
akce řádně dokončila. Současně s ka-
nalizací ale přichází jaro 2020 a s ním 
pandemie covidu - 19, ano, letos je to 
rovných pět let, co jsme všichni chodili 
v rouškách a nesměli se navštěvovat. 
Tak to byla opravdu drsná doba, kte-
rá nám bohužel přinesla také ztrátu 
našich blízkých. Opět tedy zvláštní 
jaro. Přichází ale rok 2021 a začínáme 
s opravou páteřní komunikace I/16 
a prach a bláto se vrací zpět do měs-
ta, s tím emoce a špatná nálada a do 
toho všeho přicházejí dopravní komp-

likace. Otázky, kudy a jak se dostanu 
domů, se nakonec také vyřeší tak jako 
všechno. Rok 2021 byl ale pro nás taky 
zajímavým historickým milníkem, 
a  to sejmutím kopule kostela Nejsvě-
tější Trojice, která zůstala na zemi až 
do zimy 2023. Přichází ale jaro 2022, 
Rusko napadá Ukrajinu. Vlastně tomu 
dodnes nějak nerozumím, byl jsem vy-
chováván v pocitu míru a nyní kousek 
od naší hranice umírají lidé. Byl jsem 
na vojně a umím si živě představit, co 
znamená válka. Dovedeme se ale se-
mknout, pomáháme jak finančně, tak 
i materiálně. Rok 2024 je vlastně jen 
slabý čajíček, žádné velké drama, jen 
nám na jaře padá most v Nádražní uli-
ci, s tím si ale umíme poměrně rychle 
poradit a pouštíme se ihned do oprav. 
A nyní máme jaro 2025, nesedíme, bu-
dujeme, investujeme, zároveň nebre-
číme a víme, že se s ledasčím už do-
kážeme vyrovnat a poprat. Za to vám 
všem patří poděkování.

Rád bych ale právě v toto roční období 
na vás všechny předal raději pozitivní 

náladu, vždyť těch negativních zpráv 
o tom, jak se všude krade, zabíjí, zná-
silňuje, je plno. Pustíte televizi, ote-
vřete noviny, koukáte na sociální sítě 
a všude jen samá tragédie. 

Nenechme se prosím vtáhnout do 
špatných nálad, politických přestře-
lek, užívejme život plnými doušky, 
žijme naplno. Vždyť právě jarní ob-
dobí přináší energii sluníčka, nově 
narozených živočichů, rozkvetlých 
květinových záhonků a nových výzev. 
A kdyby přece jen přišla špatná nála-
da, vzpomeňte, že po špatných dnech 
musí vždy přijít zase ty lepší. Vím, ně-
kdy to trvá strašně dlouho, ale přijde 
to, věřte mi.

Přeji vám požehnané a klidné veliko-
noční svátky, pevné zdraví a přede-
vším pozitivní mysl.

Josef Červený, váš starosta

Milí čtenáři,
vždy když sedím u psaní úvodního slova a přemýšlím, co vlastně napsat, 
tak se letošní jarní vydání pro mě stává opravdovou výzvou, jaké vlastně 
zvolit správné téma. 

Jelikož se blíží Mezinárodní den 
zdraví, připravili jsme si pro vás 
článek o možnostech preventiv-
ních vyšetření, které můžete ab-
solvovat zdarma v různých fázích 
života, a zároveň několik tipů, jak 
se udržet v dobré kondici s čis-
tou myslí. Ostatně v Pilníkově se 
dá provozovat spousta sportů, od 
profesionálních až po rekreační. 
V zimě si ti odvážnější mohou za-
bruslit na rybníku nebo v poklidu 

u Skutilů, v létě si zahrát fotbal, no-
hejbal nebo se protáhnout na out-
doorovém workoutovém hřišti na 
ovále u školy, případně si zaplavat 
v nádrži u fotbalového hřiště. Na-
bízí se také dlouhé procházky v le-
sích, které jsou všude okolo nás.

Snažíme se pro vás vytvářet nejen 
zajímavý stylistický obsah, ale i vi-
zuálně přitažlivý a poutavý. Bude-
me rádi za vaši zpětnou vazbu, jak 

se vám Zpravodaj líbí, případně na 
čem bychom mohli zapracovat. Ne-
bojte se nás oslovit ať už e-mailem 
na redakce@pilnikov.cz, přes fa-
cebookové stránky (MěstoPilníko-
vOficiální), nebo osobně na měst-
ském úřadu. Vítáme vaše názory, 
postřehy a komentáře.

Děkuji, že čtete.  LK

Slovo starosty a šéfredaktorky
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MĚstský Úřad kontakty
náměstí 36, pilníkov

Úřední hodiny: 
po   8:00 – 17:00 hod 
st   12:00 – 16:00 hod

 499 898 921 
datová schránka: 
xecbjcu

Josef Červený 
starosta, zastupitel, předseda 
povodňové komise, konzultace 
ohledně záležitostí pozemků v obci

499 898 922  
603 558 852 
starosta@pilnikov.cz

Petr Jirásko 
místostarosta, zastupitel, místo-
předseda povodňové komise

725 504 597  
mistostarosta@pilnikov.cz

Miluše Čubičová 
účetní, podatelna, pokladna,  
místní poplatky, evidence  
obyvatel, czechpoint, vidimace, 
legalizace

499 898 921 
podatelna@pilnikov.cz 

Ing. Tomáš Voborník 
referent investic města

605 158 342 
referent@pilnikov.cz 

Zuzana Homolková 
knihovna pilníkov 
otvírací doba: každé úterý  
od 13:00 – 17:00

knihovna@pilnikov.cz 

Dušan Hanuš 
jednatel, provoz vodovodu  
a Čov a kanalizace, údržba  
města, bytové hospodářství

777 259 746 
499 898 923  
voda@pilnikov.cz

Ondřej Dávidík 
jednatel, lesní hospodář

777 259 747 
499 898 923  
lesy@pilnikov.cz 

Světlana Jirásková 
účetní, poplatky, vodné,  
stočné, hrobová místa

499 898 923  
poplatky@pilnikov.cz 

Miloš Lakatoševič, Radim 
Vondrák, Petr Hrůza 
čištění odpadních vod, údržba 
města, vyhrnování sněhu

608 657 243  
777 259 744

Ing. Kateřina  
Matesová Valdová 
pověřenec pro Gdpr

730 164 404  
valdova@kjh.cz

sbĚrný dvůr
Oldřich Melichar tel.: 603 479 534

od soboty 5.4.2025 bude sběrný dvůr otevřen každou sudou 
sobotu vždy od 08:00 do 11:00 hod

Základní škola pilníkov
ředitelna 
info@zspilnikov.cz

734 575 492  
733 199 440

Mateřská škola pilníkov
 ms@zspilnikov.cz 734 572 588  

732 151 204

Ordinační hodiny
pondělí 7:30 – 13:00 od 8:00 lékař

od 7:30 do 9:30 akutní stavy
od 9:30 do 13:00 objednaní

Úterý zavřeno
středa 7:30 – 8:30 odběry krve

Čtvrtek 7:30 – 18:30 od 7:30 do 9:30
od 13:30 do 15:00 akutní stavy

od 9:30 do 13:30
od 15:00 do 18:30 objednaní

pátek 7:30 – 13:00 od 7:30 do 9:30 akutní stavy
od 9:30 do 13:00 objednaní

Ordinační hodiny
pondělí 7:30 – 14:30
Úterý 7:30 – 16:30
středa 7:30 – 14:30
Čtvrtek zavřeno
pátek 7:30 – 13:30   bolesti a děti
sobota, neděle, svátky * zavřeno

Bez objednání Pouze objednaní
pondělí 9:00 – 10:00 / 13:00 – 15:00 15:00 – 18:00
Úterý 8:00 – 10:00 / 16:00 – 18:00 15:00 – 18:00
středa 8:00 – 10:00 / 13:00 – 15:00 15:00 – 18:00
Čtvrtek 8:00 – 10:00 / 16:00 – 18:00 15:00 – 18:00
pátek 8:00 – 10:00 / 13:00 – 15:00 15:00 – 18:00
sobota a neděle      pohotovost

* pohotovost pro akutní případy 8:00 – 12:00 hod dle rozpisu 
uvedeného v denním tisku, na internetu (www.kr-kralovehra-
decky.cz nebo www.hmc.cz/lspp.htm) a na dveřích stomatologie 
Trutnov, ulice Polská 91.

praktický lékař pro dospĚlé
MUDr. Magdaléna Šturalová
› sestra šárka vrátná • tel.: +420 605 380 590

Zubní ordinace pilníkov 
Soukromá stomatologická ambulance SANOVA s.r.o.
MUDr. Milena Brátová, MUDr. Pavla Tučková
› sestra helena hejtmanová • tel.: 499 898 125

veterinární lékař
MVDr. Julie Lásková • tel.: 608 218 632 • náměstí 62  
• julie.laskova@gmail.com • www.veterina-pilnikov.cz

Česká pošta • tel.: 954 254 242

Otevírací doba
pondělí 11:00 – 12:00 13:00 – 17:30
Úterý   8:00 – 12:00 13:00 – 14:00
středa 11:00 – 12:00 13:00 – 17:30
Čtvrtek   8:00 – 12:00 13:00 – 14:00
pátek   8:00 – 12:00 13:00 – 14:00

Akutní případy mimo ordinační dobu. O víkendech a svátcích od 
8:00 do 20:00 navštivte pohotovostní ambulanci v nemocnici. Mimo 
pohotovostní ambulanci navštivte interní či chirurgickou ambulan-
ci v nemocnici.

Důležité kontakty
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realiZace akcí investic  
a oprav v roce 2024
V prvním měsíci roku 2025 se objekt novostavby bytového domu uzavřel 
okny a následně byly zahájeny práce na vnitřních instalacích vody, kana-
lizace, elektřiny, vzduchotechniky a ústředním vytápění. Po dořešení změn 
v kuchyních a koupelnách probíhá v současnosti výběr obkladů a dlažeb. 

doMovní nádoby na třídĚný odpad
Město Pilníkov zavádí další opatření vedoucí ke zvyšování množství 
separovaného (vytříděného) odpadu, a naopak ke snižování produkce 
směsného (nevytříděného) odpadu, který budeme nově od dubna 2025 
svážet jednou za dva týdny, tzv. systém door-to-door.

V lokalitě Z 28 a vedle sportovní haly 
byly provedeny kopané sondy pro geo-
logický průzkum, který prověří kvali-
tu podloží pro statický návrh založení 
novostavby bytových domů a nové 
mateřské školy.

Projektový ateliér Tektum, spol. s r.o., 
dokončuje projekt pro provedení stav-
by nové mateřské školy. Součástí pro-
jektu bude i výstavba šestnácti parko-
vacích míst naproti sportovní hale. 

V bytovém objektu č. p. 42 se dokon-
čil projekt stavebních úprav interiéru 
bytu v přízemí. 

V následujících měsících proběhne re-
alizace včetně pokračování podřezání 
zbývající části objektu.  

V rámci výstavby chodníků III. etapy 
se provedla výsadba šestnácti kusů 
nových stromů lip velkolistých jako 
náhrada za pokácené stromy podél ko-
munikace I/16.

Ministerstvo průmyslu a obchodu roz-
hodlo o dotační podpoře z programu 
Národního plánu obnovy na zpracová-
ní místní energetické koncepce města 
Pilníkov ve výši 372 586 Kč.

Současně jsme požádali o dotační pod-
poru na zavedení systému hospoda-
ření s energií v podobě energetického 
managementu.  

Ing. Tomáš Voborník

Principem je zapůjčení nádob na 
PLAST (žluté barvy) a na PAPÍR (mod-
ré barvy) o objemu 240 litrů přímo do 
vašeho domu. Svoz bude také zajištěn 
od vašeho domu podle nového svozo-
vého kalendáře.

Podmínky propůjčení nádob:
• Nádoby jsou určené pro domy v ro-

dinné zástavbě a pro bytové domy 
se svozem směsného komunálního 
odpadu v běžných nádobách (110 l, 
240 l), nikoliv pro bytové domy se 
svozem v kontejnerech.

• Výpůjčka 1ks nádoby PLAST a 1ks 
nádoby PAPÍR na jedno číslo popis-
né.

• Registrace žadatele a uzavření 
Smlouvy o výpůjčce (pro každé číslo 
popisné zvlášť).

Nádob je dostatek a dostanou se ZDAR-
MA na všechny oprávněné žadatele.

Jak získat nádobu na tříděný  
odpad?
Vyplňte formulář „Smlouva o výpůjč-
ce“ viz obálka a dva podepsané tisko-
pisy vraťte na podatelnu městského 
úřadu, případně do poštovní schránky 
ve dveřích městského úřadu. Druhou 
možností je zaslání na email: jirasko-
petr@seznam.cz 
Nebo nadiktujte svoje údaje na tele-
fonním čísle 725 504 597 (určeno pro 
občany, kteří nemají přístup k interne-
tu). Smlouvu vám předem připravíme 
na základě vaší registrace s uvedením 
nutných údajů:
• Jméno a příjmení,
• Adresa trvalého bydliště,

• datum narození,
• požadovaná nádoba PLAST a/nebo 

PAPÍR,
• adresa umístění, není-li totožná 

s adresou trvalého bydliště,
• telefon a e-mail.
• Smlouvu vám poté připravíme 

k podpisu,
• poté budete vyzváni SMS nebo te-

lefonicky k vyzvednutí na Sběrném 
dvoře. Na místě bude pro vás při-
pravena Smlouva o výpůjčce s vaši-
mi údaji podepsaná i z naší strany 
a  sběrné nádoby na tříděný odpad 
dle vaší žádosti.

V případě jakýchkoliv dotazů se ob-
racejte prosím na telefon 725 504 597 
nebo e-mail: jiraskopetr@seznam.cz
Děkujeme, že třídíte!                                                                                    

Petr Jirásko, místostarosta

‣ Geologický průzkum a stavební úpravy.
 Foto T. Vobortník

Svoz vytříděného plaStového  

i papírového odpadu se bude  

provádět jednou za čtyři týdny, zároveň  

se svozem komunálního odpadu, který  

bude jednou za dva týdny. (jednou za  

14 dnů komunál a zároveň plast a jednou  

za 14 dnů komunál zároveň s papírem,  

viz svozový kalendář).

Zprávy z města 
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svoZový kalendář pilníkov pilníkovský Zpravodaj  
sbírá ocenĚní
Město Pilníkov uspělo v pátém ročníku 
největší české soutěže radničních zpravo-
dajů, kterou pořádá spolek KVALIKOM – 
Radniční listy roku 2024. 

 
Velmi nás těší, že se Pilníkovský zpravodaj 
dokázal probojovat na 4. místo mezi 102 sou-
peři v kategorii Municipalit do 2 tisíc obyva-
tel! V bodovém hodnocení, kde se hodnotilo 
několik kritérií (grafické zpracování, texty, 
obálka/titulní strana, kvalita fotografií, kre-
ativita, politická přiměřenost, praktičnost, 
edukativní obsah, zábavní obsah a rozsah), 
jsme dostali 50 bodů z 50 možných. Umístili 
jsme se v okresním kole na 1.místě ze 4 hod-
nocených, na 1. místě z 8 hodnocených v kraj-
ském kole a v celostátním kole na již zmiňo-
vaném krásném 4.místě ze 120 hodnocených. 

Porota ocenila osobité zpracování, kvalitu 
poskytovaných informací (o kulturním, spo-
lečenském i spolkovém životě v obci nebo his-
torii), vyzdvihuje perfektní grafické zpraco-
vání, množství i rozsah textů a lingvistickou 
a pravopisnou úroveň. Plusové body jsme na-
sbírali i za to, že Zpravodaj poskytuje široké 
spektrum informací i těm obyvatelům, kteří 
nemají sociální sítě a nejsou tím odkázáni jen 
na místní rozhlas nebo městské vývěsky, kde 
se dozví o novinkách a aktuálních informa-
cích ze života města. Kladně bylo hodnoceno 
i zapojení místních spolků a školních institucí 
do tvorby obsahu Zpravodaje.

Jsem hrdá na náš tým a tímto bych ráda po-
děkovala Josefu Červenému, Světluši Pospíši-
lové, Veronice Boumové a všem dopisovate-
lům.

LKvlajky na budovĚ Úřadu
Česká státní vlajka musí povinně vlát na budovách úřadů  
a institucí v den státního svátku. 

Zákon říká, že vlajková výzdoba začíná zpravidla v 16 hodin dne 
předcházejícího a končí v 8 hodin dne následujícího po dni státního 
svátku. Mimo tyto sváteční dny však může vlajka na budovách a sto-
žárech vlát stále a není nutné ji stahovat. Vedení města proto přikro-
čilo k alternativě, kdy státní a městské vlajky jsou vyvěšeny stále.

„K tomuto kroku přistupujeme s ohledem na množící se dotazy ob-
čanů a zároveň zkušenosti z tuzemských i zahraničních cest, kdy 
v řadě měst a zemí je běžné vyvěšení státní vlajky, respektive vlaj-
ky příslušné obce, celoročně, a to nejen u veřejných budov, ale i na 
soukromých objektech. U nás stabilně vyvěsíme vlajky (prapory) 
městské i státní. Vyvěšením vlajky klademe důraz na sounáležitost 
se subjektem, který vlajka symbolizuje, a v neposlední řadě se jedná 
i o estetický prvek.“ 

JČ

leden 3 9 16 23 30

Únor 6 13 20 27

břeZen 6 13 20 27

duben 3 17

květen 1 15 29

Červen 12 26

Červenec 10 24

srpen 7 21

Září 4 18

říjen 2 16 30

listopad 13 27

prosinec 11 25

svoZ směsného odpadu + plastu

svoZ směsného odpadu + papíru

od 3. 4. 2025 budou svozy probíhat v dopoledních hodinách.

Zprávy z města 

‣ Cena Radniční listy 2024. Foto L. Kulková
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Záchrana kostela pokraČuje
Také v letošním roce budeme společně s Římskokatolickou farností – arci-
děkanstvím Trutnov I., vlastníkem kostela Nejsvětější Trojice v Pilníkově, 
dohlížet na další záchranné a opravné práce. 

sdílení Zkušeností  
se vydařilo
V pátek 24. ledna navštívila naše město 
v rámci aktivit Celostátní sítě pro venkov, 
Ministerstva zemědělství a Státního ze-
mědělského intervenčního fondu ve spo-
lupráci se Spolkem pro obnovu venkova 
Královéhradeckého kraje, kterého se měs-
to Pilníkov stalo plnohodnotným členem, 
třicetičlenná delegace složená z představi-
telů vedení obcí východních Čech, zástup-
ců kraje a organizátorů této soutěže.

Tématem, o kterém hovořil místostarosta 
Petr Jirásko, předseda kulturního výboru 
Petr Pěchoč a starosta města Josef Červený, 
bylo loňské získání Modré stuhy v soutěži 
Vesnice roku. Následná prezentace měs-
ta, zajímavé příběhy ze soutěže a povídání 
o společenském životě na maloměstě spojené 
s prohlídkou zmodernizované a dovybavené 
požární zbrojnice a návštěvou pilníkovské 
Farmy Skutil, kde se mohou pochlubit mo-
derním robotickým dojením krav a zároveň 
výrobou znamenitých sýrů, bylo dalším pří-
jemným zpestřením, které se ještě dlouho 
diskutovalo u společného oběda v místní re-
stauraci Slunce.

Tato setkání jsou neocenitelnou příležitostí 
pro vzájemnou inspiraci a spolupráci.

JČ

Jistě všichni bedlivě sledujeme, že ob-
nova suknice a opláštění horní části 
věže se zdárně podařila. Bohužel neu-
stále hrozí destrukce vnitřních kleneb 
kostela, kde zatím nebyly provedené 
sanační práce. Z důvodu havarijního 
stavu věže kostela musely být tyto dří-
ve plánované práce na obnově kleneb 
přerušeny a bylo nutné přednostně 
provést právě opravu havarijního sta-
vu horní části věže.

V roce 2025 se předpokládá vrátit se 
k původnímu postupu a pokračovat 
v  obnově kleneb, práce budou probí-
hat v západní části lodi kostela. Očeká-
vá se provedení těchto prací: otlučení 
nesoudržných omítek a vyčištění trh-

lin, vysekání spár, hloubkové spárová-
ní zdiva, injektáž trhlin, výztuž trhlin, 
montáž podpůrného systému z trub-
kového lešení, montáž podpůrných 
ramenátů pod příčné žebro, bednění 
žeber, přesuny hmot a suti. Předpoklá-
dá se, že práce budou probíhat na ztu-
žujícím žebru mezi západní klenbou 
a klenbou pod varhany a na západní 
klenbě.

Pravděpodobné finanční náklady bu-
dou činit 1 188 925 Kč, vše ovšem zá-
visí na množství získaných finančních 
prostředků.

JČ

Zprávy z města 

‣ Pilníkovský kostel. Foto J. Červený

‣ Předání modré stuhy a delegace zastupitelů. Foto J. Haken a P. Záliš
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opĚt v pĚt
Každá druhá středa v kvartále 
patří již šestým rokem k pra-
videlnému a neformálnímu 
setkání občanů se starostou 
města. 

Letošní první setkání vyšlo na 
středu 8. ledna. Místem setkání 
byl opět salonek restaurace Slun-
ce a hlavním tématem u odpoled- 
ního čaje a domácího štrůdlu 
byla plánovaná změna ve svozu 
komunálního odpadu a zavedení 
systému přímého třídění z do-
mácností. Nechyběla ani diskuze 
o investicích města, neukázně-
ných pejskařích, kultuře a pláno-
vaných výletech. Pokud i vás za-
jímá, co se u nás děje, neváhejte 
zajít na další společné setkání ne-
jen u čaje, které je naplánováno 
na středu 9. dubna od 17:00 ho-
din v salonku restaurace Slunce.

JČ

rekordní výtĚžek  
Z tříkrálové sbírky
Město Pilníkov přispělo na  
Tříkrálovou sbírku 2025  
rekordní částkou 36 429 Kč.

Výtěžek Tříkrálové sbírky 2025 
bude tento rok směřovat na pod-
poru naší domácí zdravotní služ-
by. Tým zdravotních sester je 
v  terénu 24 hodin denně, 7 dní 
v týdnu a věnují se klientům v je-
jich domácnostech. Službu posky-
tují jak pacientům, kteří potřebují 
například rehabilitace, indikaci 
léků, ale také pacientům, kteří se 
léčí s chronickým onemocněním 
a jejichž zdravotní stav vyžaduje 
každodenní zdravotní péči. Sestry 
se za pacienty dopravují služební-
mi vozy a najezdí v terénu denně 
několik desítek kilometrů. Oblast-
ní charita Trutnov a její terénní 
služby mají nyní k dispozici skoro 
50 vozidel. I když jsou vozy pra-

videlně servisovány, je potřeba je 
obnovovat. V současné chvíli je 
nutné vyměnit celkem 4 vozy ve 
zdravotní službě. Rádi bychom 
tedy z Tříkrálové sbírky podpořili 
nákup jednoho vozu pro domácí 
zdravotní péči.

Jménem Oblastní charity Trutnov 
děkuji všem, kteří se Tříkrálové 
sbírky ve vašem městě zúčastnili, 
podpořili ji a pomohli nám ji ten-
to rok opět zrealizovat. Nemalou 
pochvalu si zaslouží hlavně ko-
ledníci a paní Bubeníčková. 

Lucie Poláčková 
koordinátorka Tříkrálové sbírky

Zprávy z města 

pokladnička 005 ‣ 10 217 kč

pokladnička 006 ‣ 7 828 kč

pokladnička 007 ‣ 9 305 kč

pokladnička 008 ‣ 9 079 kč

‣ Tříkrálová sbírka v Pilníkově. Foto J. Červený

‣ Čaj o páté. Foto J. Červený
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Činnost beZpeČnostního  
výboru v roce 2024
Rok 2024 bohužel začal řešením nepříjemné situace. V ulici Nádražní do-
šlo vinou silného deště k podmáčení a zborcení mostu u DZ Servisu. Most 
musel být následně uzavřen. Po dohodě se starostou byla na opravu vy-
brána firma, která začala ihned s rekonstrukcí. Nový most byl otevřen 
v březnu. 

ZákaZ pálení vĚtví nebo trávy
nově upravuje zákon o ochraně ovzduší. Od 1. 3. 2025 vstoupila v platnost 
novela zákona o ochraně ovzduší. Ta upravuje pravidla, která byla dopo-
sud řešena buď obecními vyhláškami, nebo zákonem o odpadech a týká se 
nakládání s bioodpadem.

V dubnu proběhlo jednání s Městskou 
policií Trutnov ohledně spolupráce. 
Bylo domluveno, že městská policie 
bude nahodile kontrolovat Pilníkov 
především v pátek a sobotu večer. 
Městská policie se účastní společen-
ských akcí v Pilníkově, kdy se jedná ze-
jména o kulturní akce s větším množ-
ství lidí. Další činností, která probíhá 
na území města, je měření rychlosti. 
Věříme, že spolupráce s Městskou po-
licií Trutnov bude i nadále přispívat 
k větší bezpečnosti na území města.

V červnu jsme se aktivně účastnili 
akce Vesnice roku a snad jsme i zajiště-
ním dopravy přispěli k ocenění Modrá 
stuha.

V září byla provedena oprava povrchu 
několika místních komunikací. Jedna-
lo se o nový povrch ulic Nádražní a Za 
Tratí, takže občanům v této lokalitě od-
padlo trápení s blátem nebo prachem.

Na základě našeho návrhu zajistil 
starosta dotační prostředky na nové 
přístřešky autobusových zastávek 
v  ulicích Pražská a Starobucká, takže 
se budou moci občané při čekání na 
autobus schovat před nepřízní počasí. 

Na závěr roku se podařilo vyladit 
dlouho navrhovanou změnu svozu od-
padů. Od 1. 4. 2025 bude probíhat svoz 
komunálního odpadu jednou za 14 dní 
a mezi to budou vloženy svozy plastů 
a papíru.

Další témata jsou ve fázi příprav nebo 
diskuzí. Jedná se o návrh na přechod 
pro chodce u autobusové zastávky 
Pilníkov, čerpací stanice, o opravu 
chodníku z „myší díry“ ke žlutému 
bytovému domu, a především o reali- 
zaci nového parkoviště u sportovní 
haly.

Jiří Hofman 
předseda bezpečnostního výboru

Pod hrozbou pokut (až 25 000 Kč pro 
fyzické osoby) zákon zakazuje pálení 
bioodpadu. Zjednodušeně řečeno – 
pokud se to týká likvidace například 
shrabaného listí, čerstvých větví nebo 
suché trávy, je potřeba s nimi nakládat 
jako s bioodpadem a odvézt na kom-
post, odložit do červených kontejnerů 
na bioodpad a podobně.

Rekreační rozdělávání ohňů za úče-
lem opékání špekáčků či jiných po-
krmů nebo zkrátka posezení doma 
u ohně zakázáno samozřejmě není.

Navíc díky tomu, že budeme bioodpad 
více třídit, lépe dosáhneme cílů, kte-
ré́ jsou na tento rok stanoveny. Právě 
bioodpad je komoditou, díky které mo-
hou obce třídicí cíle snadněji splnit.

A v neposlední řadě zlepšíme soused-
ské vztahy, protože nebudeme spo-
luobčany obtěžovat často velmi nepří-
jemným kouřem a zápachem ve svém 
okolí.

Jiří Hofman 
předseda bezpečnostního výboru

spoleČenská 
kronika
Blahopřejeme  

k významnému  
životnímu jubileu

blažena hynková

Zdeňka šádková

květoslava slavíková

jiřina soblová

vlasta schovánková

bohumil skořepa

Gerhard scholz

ludmila špínová

vladimír jeník

Zdeněk doležal

milan šanda

lenka satýnková

olga urbanová

věra joudalová

- - - ※ - - - 

Narodili se

tereza bozová

jan port

- - - ※ - - - 

 Opustili nás

marie šolcová

miroslav ulman

milada homolková

jaroslava Gallerová

Pozůstalým rodinám  
vyslovujeme upřímnou  

soustrast.

Zprávy z výboru / Okénko zastupitelů
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přehled odpadů  v pilníkovĚ
Odpady vyprodukované v našem městě za loňský rok

střípky Z jednání Zastupitelstva
Ve čtvrtek 27. února se v zasedací místnosti městského úřadu pořádalo letošní první zasedání 
zastupitelstva města, kde bylo přítomno všech devět řádně zvolených zastupitelů

A co bylo hlavními tématy  
k jednání?
• Město Pilníkov se stalo plnohodnot-

ným členem Spolku pro obnovu ven-
kova ČR.

• Přijala se finanční dotace od SZIF na 
vybudování autobusových zastávek 
veřejné dopravy, zároveň město za-
žádalo o finanční podporu na kul-
turní program městských slavností 
z programu Královéhradeckého kra-
je, finanční podporu na projekt Cesta 

   za vyhlídkou a pořízení nové komu-
nální techniky pro údržbu města.

• Schválila se smlouva na pronájem 
části pozemku pro bateriové úložiš-
tě na sběrném dvoře.

• Proběhlo schválení nabytí a prodeje 
pozemků.

• Projednali se žádosti o poskytnutí 
veřejné finanční podpory z rozpočtu 
města Pilníkov. 

• Seznámili jsem se s inventarizační 
zprávou za rok 2024, dále s rozúčto-

váním nákladů za sběr a svoz třídě-
ného a netříděného komunálního 
odpadu.

• Schválila se další spolupráce s Měst-
skou policií Trutnov.

• Veřejnost byla informována o pro-
bíhajícím jednání pro výstavbu no-
vých bytových domů a domova pro 
seniory v lokalitě Z28 za fotbalovým 
hřištěm. 

• Byla zahájena změna územního plá-
nu č.5.

JČ

druh odpadu tuny
papír a lepenka 23,571
směsný komunální odpad 275,015
objemný odpad 15,9000
sklo 21,818
směsné obaly 3,800
plasty 26,376
kovy 1,325
dřevo neuvedené pod Č. 20 25,240
jedlý olej a tuk 0,240
pneumatiky 1,200

300

250

200

150

100

50

0
leden únor březen duben květen červen červenec srpen září říjen listopad prosinec

uplatněné množství odpadu 206,550 tun / poplatek 103 275 kč

neuplatněné množství odpadu 63,380 tun / poplatek 79 225 kč

Rozdíl poplatku za uložení komunálního odpadu při překročení ročního limitu.

Okénko zastupitelů
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velitel hasiČů  
inforMuje
Vážení čtenáři,
začátkem února roku 2025 jsme 
uvedli do výjezdu hasičů novou 
cisternu Tatra Terra a stále s ní 
intenzivně cvičíme. Stará cisterna 
je připravená pro nového majite-
le, kterého město Pilníkov hledá.

Podařilo se pořídit nové vybavení 
na otevření uzavřených prostorů, 
transporty zachraňovaných osob 
a  také je nově v obou zásahových 
vozidlech kyslík pro dýchání v tlako-
vých láhvích, který využijeme hlav-
ně při výjezdech v součinnosti se 
zdravotnickou záchrannou službou. 
Pro lepší čistotu zásahových obleků 
byla pořízena nová pračka do hasič-
ské zbrojnice. Co se týká výjezdové 
činnosti, jednotka absolvovala 2x 
požár menšího rozsahu, 1x nouzové 
otevření uzavřených prostorů, 2x 
záchranu osob na žádost záchran-
ky. Z kulturní činnosti jsme v měsí-
ci únoru pomáhali s občerstvením 
na masopustu v Pilníkově. 4.3.2025 
proběhl výlet kroužku mladých ha-
sičů na operační středisko hasičů 
do Hradce Králové, kde děti mohly 
vidět, jak pracují operační důstojníci 
hasičů a jaké zázemí mají. Děkujeme 
za možnost tohoto výletu jmenovitě 
panu Ing. Jiřímu Kábrtovi. Zároveň 
bych vás chtěl pozvat 26.4.2025 na 
den otevřených dveří nové hasičské 
zbrojnice a předání nové Tatry.

Libor Luňák, velitel, Hasiči Pilníkov

Ze života spolků

Město Pilníkov  
a sbor dobrovolných hasičů  

vás zvou na

26/4/2025
10:00 Otevření požární zbrojnice široké  

veřejnosti
12:00 Slavnostní zahájení, proslov hostů
12:30 Křest nové Tatry CAS 30, křest  

slavnostního praporu
14:00 Ukázka akceschopnosti mladých hasičů
14:30 Ukázka zásahu požární techniky,  

prohlídka hasičské techniky

od 10:00 hod  
u požární zbrojnice 
v Pilníkově 

Po celý den  
zajištěno  

občerstvení

    den 

otevřených dveří 

nové 

‣ U požární zbrojnice. Foto L. Luňák ‣ Z jednání hasičů. Foto L. Luňák a J. Červený



= 13 =

23. ročník / vydání 1 / březen 2025

Únor pokračoval hlavně prevencí, 
na kterou klademe v kroužku velký 
důraz. Navštívil nás pan Jiří Kábrt, 
který pracoval dlouho na operač-
ním středisku 112 v Hradci Králové. 
Vysvětlil nám, jak se tam pracuje, co 
vše se tam dělá, jak to tam funguje. 
Abychom to mohli vidět na vlastní 
oči, vyrazili jsme v březnu na exkur-
zi na 112 do Hradce Králové. Bylo 
to tam velmi zajímavé, některé věci 
byly pro nás úplně nové, jako např. 
tzv. „blacklist”, což je černá listina 

pro „zlomyslné volání”. Šprýmař 
neboli odborně přestupce, který tak 
činí opakovaně, se už příště na tísňo-
vou linku nedovolá, je zablokovaný. 
Může se ale samozřejmě přihodit, že 
bude pomoc opravdu potřebovat.

Plány na další čtvrtletí jsou nemalé, 
čekají nás různé závody, přespávání 
v hasičárně, víkendové soustředění. 
Budeme se snažit zvládnout co nej-
více.

Ingrid Sagasserová

výroČní schůZe rybářů
Dne 18.1. se uskutečnila v restauraci Slunce výroční rybářská schůze. Zúčastnila se přibližně třeti-
na členů z rybářské základny čítající 114 členů. Na schůzi bylo možné zakoupení povolenek pro lov 
na letošní rok. Všichni byli na schůzi obeznámeni s novými informacemi ohledně lovu, chystaných 
změn v rybářském řádu a plánem práce na letošní rok. Schůze byla zakončena pasováním nových 
členů a občerstvením ve formě klobásy.

Petrův zdar!                Petr Jirásko 

Mladí hasiČi odstartovali 
Závodní seZónu v Úpici
Leden byl ve znamení příprav na únorové závody v TFA, které se kona-
ly 15.2. v Úpici v Základní škole Bratří Čapků. Pro některé děti to byla 
premiéra, a tak zjistily, kde mají mezery, co mají zlepšit. Jiné děti se dost 
zlepšily a umístily se ve výsledkové tabulce o dost výše oproti loňským 
závodům. Jsem na ně moc pyšná.

Ze života spolků

‣ Mladí hasiči. Foto L. Kulková a L. Luňák
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ZiMní přestávka  
ve spartaku 
aneb Jak se povedla zimní příprava 
na jarní část sezóny

Začneme opět naší mládeží, která již 
tradičně využívá k jarní přípravě naše 
městská sportoviště. Naším záměrem 
je a bylo chodit trénovat dvakrát týd-
ně, ale kvůli častým nemocem je tré-
ninková účast velmi proměnlivá. 

Začátek roku jsme odstartovali tradičním 
soustředěním v Horní Branné v termínu 
17.–19. 1. Myslím si, že za celý trenérský 
tým mohu říci, že soustředění splnilo 
naše očekávání.

Po delší době jsme na začátku roku zku-
sili udělat nový nábor dětí a určitě se 
vyplatil. Přišlo na něj několik nových bu-
doucích fotbalistů, což celému klubu udě-
lalo velikou radost. Neskončilo to však 
pouze u zmíněného náboru, děti k nám 
stále se zájmem přicházejí. Sezóna našim 
nadějím začne opět na začátku dubna. 

A teď trochu o mužích, kteří se stejně 
jako děti připravovali v pilníkovské hale. 
Letos se však zimní příprava nepovedla 
podle našich očekávání, protože se obje-
vovala spousta omluv z tréninků kvůli 
pracovnímu vytížení nebo škole. Stejný 
problém byl i se soustředěním, které se 
kvůli stejným důvodům bohužel po dlou-
hé době neuskutečnilo. 

Stále se snažíme doplňovat tým 
o nové hráče, pořád chceme kvalitní 
a široký kádr. Jak je však ve fotbalu, 
ale i v jiných sportech zvykem, hráči 
přichází, ale i odchází! Uvidíme, jak 
se s touto novou situací v jarní čás-
ti sezóny popasujeme, protože v ní 
hájíme 1. místo v okresním přeboru! 
Pozitivní zprávou však je, že se nám 
podařilo pár posil sehnat nebo za-
čleňujeme mladé pilníkovské pušky, 
které tady hrály již v žácích. 

Zatím jsme měli pouze jedno přá-
telské utkání v průběhu přípravy, 
s  U19 Trutnov (prohra 0:5). Zbylé 
nás teprve čekají. Pokud máte zájem 
nás i v přípravných utkáních podpo-

řit, termíny zápasů se dozvíte na Fa-
cebooku ve skupině Fans TJ Spartak 
Pilníkov z. s., popřípadě zde najdete 
i výsledky všech zápasů. 

V pátek 21. 2. se konal každoroční 
sportovní maškarní ples na téma 
80.–90. léta. I tentokrát se akce velmi 
vydařila. Součástí plesu byla bohatá 
tombola, ale především skvělá zába-
va. Všem sponzorům a lidem, kteří 
se podíleli na přípravě, patří od celé-
ho klubu velké díky!

Ještě jednou za celý klub děkuji za 
vaši podporu.

Pavel Strasser

Klub seniorů se v Pilníkově schází 
pravidelně. Na těchto schůzkách 
se řeší spolupráce s městem a také 
všechny uspořádané akce, kterých 
jsme se zúčastnili i které jsme po-
řádali v roce 2024 a přemýšleli 
o možnostech pro rok 2025. Bude-
me vděčni za to, pokud přijde ně-
kdo s dobrým nápadem za námi 
do klubu. A nemusí jen s nápadem. 
Budeme moc rádi, když nás navští-
ví další senioři a rozšíří naše řady. 
Scházíme se každé druhé pondělí 
v klubovně místní sokolovny. Bližší 
informace podá předsedkyně klu-
bu paní Věra Janotová.

Ilona Andělová          

předvánoČní poseZení klubu seniorů 
s  občerstvením a dárky, některými velmi originálními  
(domácí výroba).

Ze života spolků

‣ Budoucí fotbalisté. Foto P. Strasser

‣ Klub seniorů. Foto I. Andělová
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K poslechu a tanci hrála kapela VOSA 
BAND z Trutnova. V průběhu večera 
zněla sálem lovecká hudba v podá-
ní trubače MgA. Jaroslava Rejdáka 
a jako zlatý hřeb večera nás potěšilo 
vystoupení místní skupiny Farářovy 
schovanky.

První březnovou sobotu uspořádal 
náš spolek výroční schůzi v penzio-
nu U Skutilů, na které se sešla většina 
členů a pozvaní hosté. Předseda spol-
ku Ing. Karel Skutil ml. shrnul uply-

nulý rok 2024 a do již započatého 
roku 2025 představil ambiciózní plán 
práce, který zahrnuje rekonstrukci 
kuchyně na srubu, údržbu myslivec-
kých zařízení, brigády pro zemědělce 
a mnoho dalšího. Po ukončení schůze 
bylo spuštěno promítání fotografií, 
kdy si všichni přítomní zavzpomínali 
na svá mladá léta, a následně se tan-
čilo za zvuků hudby až do pozdních 
večerních hodin.

Myslivecký spolek Pilníkov

Myslivecký spolek pilníkov
Letošní rok jsme v lednu zahájili naším tradičním Mysliveckým bálem 
s bohatou zvěřinovou tombolou. Na sále u Slunce se sešlo mnoho míst-
ních, ale i přespolních obyvatel a sál byl zcela zaplněn. 

Ze života spolků

kresba vašeho  
parťáka

přeMýšlíte,
jaký pořídit dárek?

náš 
tip

Cena za perokresbu  
podle fotografie  
1 500 Kč.

info@boum.cz  •  495 533 533  •  www.boum.cz

grafika
letáky
plakáty
inZerce
viZitky
outdoor
a další

Z obráZku váM také
MůžeMe připravit
• záložky do knihy 
• potisk trička / hrnku 
• obraz na papír / plátno

dodáme buď elektronicky 
nebo výtisk po dohodě.

‣ Schůze spolku a myslivecký bál. Foto J. Haken a J. Hlušičková
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Kultura

dĚtský karneval  
v rytMu Zábavy
V neděli 9. března 2025 se v Pilníkově konal 
dětský karneval, který se stal nezapomenu-
telným zážitkem pro všechny zúčastněné. 
Karnevalem provázela populární trutnov-
ská skupina Vosa jede, která si získala srdce 
dětí i dospělých svou energickou a zábavnou 
show. 

Tato skupina je známá svou schopností přitáh-
nout pozornost malých i velkých diváků a také 
tentokrát se jim podařilo vytvořit skvělou atmo-
sféru. Děti přišly v pestrých a kreativních kostý-
mech – od princezen a pirátů po různé pohádko-
vé postavy a zvířátka. Karneval nabídl spoustu 
zábavných aktivit, jako jsou různé soutěže, tance 
a hry. Celý program byl skvěle zorganizovaný, 
což vedlo k tomu, že si všichni přítomní odnesli 
spoustu pozitivních dojmů a vzpomínek na ten-
to pestrý den plný smíchu, tance a karnevalové 
radosti. Karneval v Pilníkově se koná vždy po 
městském plese a je již příjemnou tradicí, kterou 
si děti určitě nenechají ujít ani v dalších letech. 
Karneval organizovalo město Pilníkov a kulturní 
výbor pod vedením Petra Pěchoče a aktivně se 
jej zúčastnilo přes 80 dětí. 

Jaroslav Blažek

v třpytivéM lesku
Vyvrcholením plesové sezóny v Pilníkově je 
každoroční městský ples. Také v letošním 
roce bylo vyprodáno do posledního místa, 
a tak se na tanečním parketu v pátek 7. břez-
na a pod taktovkou oblíbené hudební skupiny 
Koplaho band z Týniště nad Orlicí sešla na-
ráz spousta krásných žen i galantních mužů. 

Program byl navíc obohacen energickým vystou-
pením skupiny mladých tanečníků ze školy Bene 
Dance Art Team pod vedením Waltra Elscheka 
ve stylu street dance. Po desáté hodině večerní 
nemohly na parketu chybět ani domácí Farářovy 
schovanky. Dalším bodem večera byla také boha-
tá tombola, kde návštěvníci mohli vyhrát úžas-
nou cestu na týden do Chorvatska, pořádnou 
fůru dříví z našich lesů, divoké prase, romantic-
ký výlet na Žižkovskou věž spojenou s  obědem 
a vyhlídkou na Prahu, kávovar, rýžovar, kuchyň-
ský mixér, kufr plný nářadí, nádobu na komunál-
ní odpad a mnoho dalšího. Ještě jednou je potře-
ba touto cestou poděkovat všem sponzorům za 
jejich dary.

JČ‣ Městský ples. Foto J. Červený

‣ Dětský karneval a skupina Vosa jede. Foto J. Haken a B. Vosáhlová
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o jídle, pití a Masopustu
„Masopust“ není jen tak nějaké slovo. Víte, že přesně znamená opuštění masa na 
dobu určitou i na dobu určenou? Podívejte se s námi, jak to vlastně všechno je. 

Kultura

Masopust je období, které začíná svát-
kem Tří králů 6. ledna a končí v noci 
před Popeleční středou.

Popeleční středa v  r. 2025 vyšla na 
5. března a právě v tento den mohou 
naposledy jít naše novoroční předse-
vzetí a diety stranou. Posledněkrát si 
smíme dopřát tučné pokrmy, různé 
dobroty a laskominy, naposled se po-
voluje i panáček kořalky na zahřátí. 
Právě totiž začíná čtyřicetidenní ob-
dobí střídmosti, období postní, a to až 
do Velkého pátku před Velikonocemi. 
Opouštíme maso, vaříme jednoduchá 
bezmasá jídla, pijeme pouze vodu 
a bylinky, sladíme medem málo solíme 
a celkově se i zklidníme.

Zato během masopustu se lidé veselí, 
pořádají průvody masek, tancuje se 
a hoduje, masopustní průvod obchází 
domy, přijímá pohostinnost místních 
a ochutná od všeho nabízeného po tro-
škách i po doušcích. 

První písemné zvěsti o masopustech 
na našem území pocházejí již z 13. 
století, kdy masopust slavili všichni, 
od těch nejchudších až po krále. Krá-
lové pořádali bohaté hostiny a také 
masopustní barevné reje. Během ma-
sopustu se konaly taneční zábavy, 

zabíjačky a také svatby. Rozdávaly se 
i bohaté výslužky zvané „šperky“ nebo 
„zabíjačka“.

Výslužka obsahovala tlačenku, klobás-
ky, jitrnice, jelítka, ovar nebo škvarky.

Probíhaly průvody masek, které měly 
za úkol přinést do města úrodu a štěs-
tí. Neměli bychom zapomenout i na 
sladké pochoutky, jako jsou koblihy 
nebo boží milosti. Boží milosti, též 
„fánky“, jsou křehké smažené pečivo 
z tenkého těsta, sypané moučkovým 
cukrem. Měly by být křupavé, zkuste 
si upéct. Kynuté koblihy, plněné po-
vidly či marmeládou a jež zná každý, 
symbolizují hojnost. Jejich kulatý tvar 
má připomínat slunce, symbol tepla 
a světla, které významně potřebujeme 
při dlouhé zimě.

I letos v našem městě Pilníkov pro-
běhly oslavy masopustu. Pan starosta 
Josef Červený za přispění členů kul-
turního výboru zajistil jak vydařený 
průvod městem, tak i celé masopustní 
odpoledne na pilníkovském náměs-
tí, se všemi těmi dobrotami, poctivou 
zabíjačkou, zkrátka se vším, co k ma-
sopustnímu období patří. A připravil 
i  již tradiční, všemi očekávaný pilní-
kovský orloj. Není vůbec snadné za-

jistit hladký průběh celého dne, vše 
se víceméně odehrává pod taktovkou 
jednoho člověka, který by pro vás, lidi 
zlatí, udělal první poslední. 

Snad jste si všichni masopustní vese-
lí a tařkařice náležitě užili. Letošního 
masopustního odpoledne se totiž zú-
častnilo opravdu hodně lidí, do ulic vy-
razilo velké množství masek a maškar. 
V hojném počtu přijeli i polští přátelé, 
známí, kamarádi a příznivci našeho 
města.

Všem se v Pilníkově líbilo a pan staros-
ta města Marciszów si nahlas uvědo-
mil, že by něco takového mohl zkusit 
zorganizovat i pro lidi v jejich městě. 
A  to je přeci moc dobře, jde o milou 
tradici pro lidi.   

A proto příští rok zase přijďte na po-
staru řečeno „voračky“ pobýt, hojnosti 
a dobrého jídla pojíst, a kdybyste nevě-
děli, s jakou maskou se městem projít, 
mezi ty opravdu masopustní tradiční 
patří medvěd, kůň a stará babička 
s nůší.

Podrobněji se o letošním masopustu 
v  Pilníkově ještě dozvíte, stačí otočit 
list a dál číst.                     

Naďa Valentová

taneČní,  
aneb Zadejte se prosíM
Také v letošním roce plánuje město Pilníkov zahájit ta-
neční kurz pro začátečníky a mírně pokročilé s tanečním 
mistrem Waltrem Elschekem a jeho manželkou Annou 
Elschek Nemčokovou. 

Kurz je rozdělen do šesti společenských večerů, kde se účast-
níci naučí nejen  standardní tance, kam patří waltz, tango, 
valčík, slowfox a quickstep, ale také  latinskoamerické tance, 
kam patří samba, cha-cha, rumba, paso doble a jive, nebo se 
v nich zdokonalí. Začátek kurzu je v pátek 28. 11., další lekce 
vychází na 5. 12. a 12. 12. 2025. Následně se bude pokračovat 
těsně před zahájením plesové sezóny v termínech 9. 1., 16. 1. 
a 23. 1. 2026. Závazné rezervace do tohoto kurzu jsou možné 
již dnes na telefonu 603 558 852 nebo na starosta@pilnikov.cz  

Zbývá jen říci – zadejte se prosím.                   JČ

novĚ Můžete Mít  
svoji reklaMu
v našeM Zpravodaji!

Ceník a inzertní plochy 
naleznete na našem webu

www.pilnikov.cz
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‣ Momentky z masopustu. Foto J. Bartoš
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Účastníci si mohli užít nejen nezapo-
menutelný rej masek, ale také bohaté 
pohoštění.

Během akce se snědlo úctyhodných 
100 litrů polévky, 25 trdel tlačenek 
a  také 400 jitrnic, což ukazuje, jak 
velkou oblibu akce ve městě má.

K zakoupení bylo u místních hasičů 
i něco na zahřátí, svařák v chladném 
počasí tekl proudem.

Součástí masopustu byla opět dele-
gace z Polska, která se každoročně 
účastní této slavnosti. Za uspořádání 
a spolufinancování tohoto projektu 
s názvem „Přátelství s historií“ ozna-
čeného pod číslem G.003.04.0006, 
který je realizován z Fondu malých 
projektů v Euroregionu Glacensis 
v rámci Programu Interreg Česko 
– Polsko 2021 – 2027, je potřeba po-
děkovat, protože propojení přeshra-
ničního přátelství se opět utužilo 
a  ukázalo se, jak je dobré tyto akce 
pořádat.

Než začal průvod, starosta města pan 
Josef Červený propůjčil na čas klíč 
od města místnímu policistovi, čímž 
symbolicky otevřel tuto jedinečnou 
akci.

Pro celý průvod bylo poskytnuto na 
jejich cestě několik stanovišť s výbor-
ným občerstvením od místních obča-
nů. Moc děkujeme!!!

Po návratu na naše náměstí vrátil po-
licista klíč od města panu starostovi 
a poděkoval za jeho propůjčení, také 
bylo ohodnoceno několik pěkných 
masek a vše směřovalo ke zhlédnutí 
pilníkovského orloje, který byl opět 
na jedničku zvládnutý.

Poděkování patří všem návštěvní-
kům a všem, kdo na akci pomohl.

Masopust v Pilníkově tak opět pro-
kázal, že je nejen o tanci, maskách 
a veselí, ale i o propojení komunity 
a udržování tradic, které nás spojují.

Petr Pěchoč

Masopust v pilníkovĚ   
barevná oslava tradic

Pilníkov se i v letošním roce stal dějištěm veselého masopustního  
průvodu, který přilákal více než 450 návštěvníků. 

Kultura

troja na obZoru
Ani kultura není v novém 
roce pozadu. A tak jsme 
měli možnost 10. ledna 
zhlédnout antickou hudeb-
ní komediální Love story 
vrchlabského divadla Lipa-
ny s názvem Trója na obzo-
ru aneb jak Paris k Heleně 
přišel. Pobavit se a prožít si 
nezapomenutelný kulturní 
zážitek přišlo na osm desí-
tek návštěvníků.

‣ Jak Paris k Heleně přišel. 
 Foto J. Červený

Spolufinancováno
Evropskou unií

Česko – Polsko

Akce proběhla za finanční podpory Euroregionu  
Glacensis v rámci projektu „Přátelství s historií“  
s registračním číslem G.003.04.0006.
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ZiMa & jaro

Zajímavosti

Foto JČ, LK, ES
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a přišlo jaro
I Karafiátovi broučci se už po zimě probudili. Stejně tak jako oni 
i my se těšíme a radujeme z jeho příchodu. Poslem probouzející se 
zahrady jsou krokusy, ze země bílou hlavičku vystrkují sedmikrás-
ky, bledule i něžné sněženky, začínají kvést i fialky.

MaZanec

Říká se, že „Josef s tváří milou končí 
zimu celou“ a „na svatého Jiří vylé-
zají hadi a štíři“.

A protože se kvapem blíží Veliko-
noce, „jakej je to mazanec bez koře-
ní, bez vajec?“

Mazanec se tradičně peče na Bílou 
sobotu, aby byl k snídani na veliko-
noční neděli, která je vlastně prv-
ním dnem hodování po dlouhém 
půstu. Měl by mít tvar lesklého 
bochánku, který představuje jarní 
sluníčko, voní máslem a je nadý-
chaný jako obláček.

2 (250ml) hrnky  
polohrubé mouky

5 lžic krystalového cukru

1 vanilkový cukr

1 špetka soli

½ hrnku vlažného mléka

21 g čerstvého droždí

2 žloutky pokojové teploty

125 g rozpuštěného  
vlahého másla

drobné rozinky do těsta

nasekané oloupané  
mandle též do těsta

plátky mandlí na posyp

1 žloutek na potření

odlehČovací  
pobyt v doMovĚ 
sv. josefa 
Péče o blízkého s hendike-
pem 24 hodin denně sedm 
dní v týdnu je náročná jak 
psychicky, tak fyzicky. Pečují-
cí osoba se mnohdy dostává 
do situace, kdy si sama po-
třebuje odpočinout a načer-
pat nové síly.

Právě proto jsme tu pro vás – 
Odlehčovací služba v Domově 
sv. Josefa. Nabízíme krátkodo-
bý pobyt až na tři měsíce lidem 
s  roztroušenou sklerózou, ji-
ným neurologickým onemoc-
něním a osobám s tělesným či 
jiným zdravotním postižením.

V blízkosti Dvora Králové nad 
Labem, v Žirči, v krásném pro-
středí barokního areálu s by-
linkovou zahradou mají klienti 
přístup k širokému výběru te-
rapií, služeb a pomoci. Ty jim 
pomáhají díky individuální-
mu přístupu a komplexní péči 
multidisciplinárního týmu od-
borníků vyrovnat se s nemo-
cí, stabilizovat zdravotní stav 
i kompenzovat ztrátu hybnosti. 
Setkání v kavárně a nabídka 
nejrůznějších aktivit a kultur-
ního programu obohacuje kli-
entům každý den.

V případě zájmu neváhejte kon-
taktovat naši odbornou porad-
nu, tel.: 491 610 620.

více informací na  
www.domovsvatehojosefa.cz

Postup přípravy:

do mísy vsypeme mouku, oba 
cukry a špetku soli. vše promí-
cháme.

do hrnku nalijeme trochu vlaž-
ného mléka, přidáme lžíci cukru, 
rozdrobíme droždí a necháme 
vzejít kvásek.

hotový kvásek přidáme do mísy 
k mouce spolu se žloutky a vlaž-
ným máslem.

uhněteme hladké těsto, do které-
ho úplně nakonec lehce zapracu-
jeme mandle a rozinky.

přikryjeme utěrkou a necháme 
minimálně hodinu vykynout.

poté z těsta vytvoříme mazanec, 
položíme ho na plech vyložený 
pečicím papírem a necháme 
znovu asi 20 minut kynout.

poté mazanec nastřihneme do 
křížku, aby se nám nezapařil, po-
třeme žloutkem a necháme péct 
asi 40 minut dozlatova v přede-
hřáté troubě na 170 stupňů c.

ať se povede a chutná po jaru!    

Koleda, koleda, pomlázka,

strejček tetku vypráská.

Dobře teta, dobře tak,

máte strejce poslouchat!

Hody, hody, petrklíč,
nenechte mne s prázdnou pryč.Dejte aspoň pět vajec,ukrojte mi mazanec!

Zajímavosti

‣ Domov Sv. Josefa. Foto J. Hubálek

Naďa Valentová

Naďa Valentová



= 22 =

V dnešní době máme nepřeberné 
množství možností, jak se o své zdraví 
starat. Nemyslím tím jednorázově, ale 
kontinuálně v průběhu let. Bohužel 
v mnoha případech donutí lidi začít 
chodit na preventivní prohlídky až ne-
příjemná zdravotní situace. Do té doby 
si říkáme, že nám se přece nemůže nic 
stát, nic nás nebolí, takže je vše v po-
řádku. Bohužel některé nemoci „nebo-
lí”, a když už se objeví první příznaky, 
je mnohokrát moc pozdě. Mezi tzv. „ti-
ché zabijáky” patří například vysoký 
krevní tlak, vysoké hodnoty choleste-
rolu a cukru.

V rámci prevence nabízejí české zdra-
votní pojišťovny mnoho preventivních 
programů jak pro děti, tak pro dospělé. 
Mezi typy preventivních prohlídek, na 
které má každý z nás v určitém časo-
vém intervalu nárok, patří následující:

‣ Všeobecné preventivní prohlídky 
u  dětí – 9 prohlídek do dosažení 
věku 3 let, na které navazují dal-
ší prohlídky v intervalu 1x za dva 
roky až do dosažení 18 let věku.

‣ Všeobecné preventivní prohlídky do-
spělých – první prohlídka při regis-
traci u praktického lékaře a poté 
v opakujícím se intervalu 1x ročně. 

‣ Gynekologické preventivní prohlídky 
– u dívek se s nimi začíná v 15 letech 
věku a poté 1x ročně.

‣ Zubní preventivní prohlídky – prv-
ní prohlídka se provádí u dítěte 
v  1.  roce života a poté v pravidel-
ných půlročních intervalech. Do-

spělý člověk by měl na prohlídky 
zajít 1x ročně, nicméně máte nárok 
i na tzv. pravidelnou prohlídku a ta 
následuje 5 měsíců od provedení 
preventivní prohlídky, tzn. že i vy 
jako dospělý máte nárok na dvě 
prohlídky ročně u zubního lékaře, 
které jsou plně hrazené zdravotní 
pojišťovnou.

Mezi vyšetření, která se provádí v rám-
ci preventivních prohlídek a jsou plně 
hrazena z veřejného zdravotního pojištění, 
patří:
‣ elektrokardiografické (EKG) vyšetření,
‣ vyšetření koncentrace tuků v krvi,
‣ vyšetření hladiny cukru v krvi  

(glykemie),
‣ vyšetření moči diagnostickým  

papírkem,
‣ vyšetření funkce ledvin,
‣ screening rakoviny prsu,
‣ screening rakoviny děložního čípku,
‣ screening rakoviny prostaty,
‣ screening rakoviny tlustého střeva 

a konečníku.

Preventivní prohlídky, jejich frekven-
ce i obsah se řídí ustanoveními vy-
hlášky č. 70/2012 Sb., o preventivních 
prohlídkách. Úplné znění vyhlášky 
můžete nalézt například na webu 
www.zakonyprolidi.cz.

Nebojte se a informujte se u své zdra-
votní pojišťovny buď přímo na jejich 
webových stránkách, stavte se na po-

bočce, nebo zavolejte na infolinku, kte-
rý příspěvek můžete získat pro sebe 
nebo své blízké v rámci dalších zdra-
votních vyšetření, jež nejsou hrazené 
z veřejného zdravotního pojištění. Po-
jišťovny se v dnešní době předhánějí 
s  výší příspěvků jak na již zmíněné 
preventivní programy, tak i například 
na zdravotní pomůcky, sportovní dět-
ské tábory a kroužky, sportovní po-
můcky, očkování, logopedy a jiné.

Abyste se nezapomněli objednat na 
preventivní vyšetření a vlastně se in-
formovali o tom, které je pro vás v ur-
čitém věku důležité, doporučuji vám 
stáhnout si do svých chytrých mo-
bilních telefonů aplikaci Preventivka.  
Preventivku vyvinula organizace Lo-
ono za podpory Nadace PPF. Loono se 
již od roku 2014 věnuje osvětě o důle-
žitosti prevence kardiovaskulárních 
a onkologických onemocnění, repro-
dukčním a duševním zdraví a  důle-
žitosti zdravého životního stylu. Pro-
jekty, workshopy a semináře zajišťuje 
tým mladých lékařů, studentů medicí-
ny a dalších profesionálů. Mezi jejich 
nejvýznamnější projekty patří #prsa-
koule (prevence onkologických one-
mocnění prsou a varlat), #zijessrdcem 
(jak se správně starat o srdce a  cévy, 
jak rozpoznat příznaky mrtvice),   
#doledobry (osvěta o sexuálně přenos-
ných onemocněních, léčba neplod-
nosti, inkontinence atd.) a #dobrenitro 
(jak pečovat o své duševní zdraví a na 
koho se obrátit v případě potřeby).  

LK

pojďMe udĚlat 
nĚco pro své  
Zdraví
Jaké máme možnosti?
Blíží se den 7.dubna, který je ce-
losvětově známý jako Den zdraví. 
Není to náhoda, přesně 7.dubna 
1948 byla založena Světová zdra-
votnická organizace WHO (World 
Health Organization). Tato or-
ganizace má za cíl budovat lepší 
a zdravější budoucnost pro lidi po 
celém světě. 

Zajímavosti
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Udržování si pevného zdraví je v dnešní zrych-
lené době velmi důležité. Dáme vám 15 jednodu-
chých rad týkajících se životního stylu, stravová-
ní a pohybu, které byste měli začlenit do svého 
každodenního života.

1. Spěte pravidelně a dostatečně dlouho – ideálně 
7–8 hodin. Před spaním se vyhněte alkoholu, těž-
kým jídlům, modrému světlu.

2. Jezte pestře a střídmě. Zdravá strava se skládá 
z  dostatečného množství ovoce, zeleniny, zdra-
vých tuků jako zdroji omega 3 mastných kyselin 
a vlákniny. Omezte příjem průmyslově zpracova-
ných potravin.

3. Dodržujte pitný režim. Ideálně pijte vodu nebo 
neslazené nápoje v množství cca.2,5l za den. Den-
ní maximální přísun kofeinu se rovná zhruba 4–5 
espressům.

4. Pro alkohol žádné zdravé množství neexistuje. 
Pokud se alkoholu nedokážete vzdát úplně, je 
vhodné dodržovat zásady tzv. nízkorizikového 
pití. Tyto zásady uvádí maximální denní dávku 
ethanolu 16 gramů pro ženy a 24 gramů pro muže. 
Pro představu - 16 gramů alkoholu obsahuje půlli-
tr desetistupňového piva, nebo dvě deci bílého 
vína.

5. Vyhýbejte se tabákovým výrobkům.

6. Hýbejte se. Každý den bychom měli věnovat mini-
málně půlhodinu pohybu střední intenzity.

7. Naučte se pracovat se stresem, odpočívejte.

8. Vnímejte své tělo. Neignorujte varovné signály 
a naučte si říct včas o pomoc.

9. Pečujte o své zuby.

10. Samovyšetřením můžete včas odhalit rakovinu 
prsu a varlat.

11. Nezapomínejte na preventivní vyšetření. Kaž-
dé dva roky navštivte svého praktického lékaře 
a ženy každý rok gynekologa.

12. Chraňte svou kůži. Používejte krémy a oblečení 
s ochranným SPF faktorem.

13. Očkování. Zeptejte se svého lékaře na očkovací 
plán a možnosti. Zdravotní pojišťovny přispívají 
na celou škálu očkování.

14. Navštěvujte screeningové programy. V Česku 
probíhají screeningy rakoviny prsu, děložního číp-
ku, rakoviny tlustého střeva a nově i rakoviny plic.

15. Zodpovědný přístup k sexu. Informovanost o po-
hlavně přenosných chorobách a jak se před nimi 
chránit.

LK

tichý svĚt poMáhá  
lideM, kteří přicháZejí,  
Či přišli o sluch
Organizace Tichý svět pomáhá lidem se slu-
chovým a kombinovaným postižením – nabízí 
na Trutnovsku a v celém kraji široké spektrum 
sociálních služeb, které pomáhají neslyšícím 
a nedoslýchavým řešit jejich problémy. Jednou 
z aktivit organizace je nácvik odezírání pro 
osoby, kterým se zhoršuje sluch. 

Osvojení si schopnosti „čtení ze rtů“ následně 
klientům pomáhá při komunikaci ve slyšící spo-
lečnosti. Při nácviku se účastníci učí nejen lépe 
porozumět mluvené řeči z pohybu rtů, ale také 
pracují na své koncentraci a trénují rychlou orien-
taci v komunikaci. Nácviky vedou konzultanti, kte-
ří přistupují k potřebám každého účastníka indi-
viduálně. Nácvik odezírání je realizován zdarma. 

Pokud máte zájem o nácvik odezírání, kontaktujte 
Tichý svět a přihlaste se na tel./SMS 602 635 100 
nebo e-mail michaela.novotna@tichysvet.cz. Po-
třebujete-li jinou podporu v oblasti ztráty sluchu, 
neváhejte nás kontaktovat. Všechny sociální služ-
by Tichého světa jsou pro klienty zdarma. 

Kontaktní místo v Trutnově najdete na adrese Na 
Struze 30 („stará poliklinika“), vstup A z hlavní 
ulice, budova B, 1. patro. K dispozici jsme každé 
pondělí od 9:30 do 14:00. Doporučujeme předem 
se na termínu návštěvy domluvit, setkat se může-
me i v jiný den a čas. Případně jsme schopni přijet 
i za vámi. 

Mgr. Michaela Novotná 
vedoucí konzultantka 

Zajímavosti
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Manipulační sklad v Pilníkově se na-
cházel v areálu železniční stanice. Byl 
ze tří stran oplocen a měl dvě brány. 
Přivezená kulatina byla z nákladních 
aut vyložena na rampu. Odtud ji obslu-
ha pily nakulila na dopravník, nařeza-
la na požadovanou délku a narovnala 
do štusu. Do vagónů se menší délky 
dopravovaly na pásovém dopravní-
ku a větší na patkovém dopravníku. 
U vjezdové brány u nádražní budovy 
stál dřevěný domek, který sloužil jako 
kancelář nářadí a pomůcek. Vedoucím 
skladu byl pan Oldřich Hýbner a ma-
nipulanti pánové Ladislav Výborný 
a Josef Jirsák.

Oldřich Hýbner  
vedoucí manipulačního skladu

Narodil se 17. 8. 1921 v Libuni. Školu 
vychodil v Libuni a vyučil se jako ob-
chodní příručí. Do Pilníkova se z Libu-
ně přistěhoval v r. 1945 a bydlel nejdří-
ve v č.p. 306, pak 323 a nakonec v č.p. 
382 (1957). 26. 4. 1947 se oženil s Miro-
slavou Tomáškovou, kterou si všichni 
pamatují jako místní poštovní doručo-

vatelku s jízdním kolem a velkou kože-
nou brašnou. Zemřel 31.10.1982.

Ladislav Výborný se narodil 16. 
srpna 1920 v Běrunicích u Poděbrad. 
8 tříd školy absolvoval v letech 1926 až 
1934. Vyučil se u člena Společenstva 
pekařů v Poděbradech pana Jana Ča-
díka, pekaře v Městci Králové, v době 
od 15. února 1935 do 15. února 1938 
živnosti pekařské. Též navštěvoval 
v době od 1. října 1935 do 31. dubna 
1937 s dobrým prospěchem Všeobec-
nou živnostenskou pokračovací školu 
v Městci Králové. Od 14. 8. 1940 do 
28. 9. 1942 pracoval jako pekař u firmy 
Eduard Šebek Podmoky, od 16.10 1942 
do 15.  1.  1944 u zemědělce J. Řeháka 
Podmoky, od 16. 1. 1944 do 30. 4. 1944 
u pekaře Lad. Měchury Velká Borovni-
ce a od 30. 4. 1944 do 23. 6. 1945 opět 
u Eduarda Šebka Podmoky.

Od 15.4.1946 pracoval jako dřevař-děl-
ník u Národní správy firmy Bratři Fin-
zeové, velkoobchod a vývoz dříví Trut-
nov, sklad v Pilníkově.

Krátce (od 11. 11. do 13. 11. 1946) 
pracoval ve firmě Koruna, Pilníkov 
u  Trutnova, kde se pekly dezertky, 
oplatky, perníčky.

Od 14. 11. 1946 byl opět zaměstnán 
jako dřevařský dělník na skladě v Pil-
níkově, do 12. 6. 1948.

Od 18. 6. 1948 pracoval u firmy Ná-
rodní správa Pila a hoblovna Ing. Jan 
Richtr, Pilníkov u Trutnova, do 29. 12. 
1951 u přejmenované firmy Krkonoš-
ské pily, n.p., závod Pilníkov u Trutno-
va.

Od r. 1951 pracoval jako dělník na ma-
nipulačním skladu Pilníkov firmy Stát-
ní lesy v Hradci Králové, lesní závod 
ve Dvoře Králové n. Labem, (povolání 
– dělník v manipulaci a expedici dříví).

Osídlovací úřad a fond národní obno-
vy v Praze, oblastní úřadovna v Trut-
nově, přidělil 1. 10. 1949 panu Ladi-
slavu Výbornému a jeho manželce 
Marii Výborné rodinný domek č.p. 164 
v obci Pilníkov I. Zemřel 28. 12. 1993

ManipulaČní sklad u želeZniČního  
nádraží v pilníkovĚ
Manipulační sklad v Pilníkově patřil do konce 2. světové války firmě Vel-
koobchod dřívím bratři Finzeové Trutnov. Od r. 1945 se národními správ-
ci stali Rudolf Vít a J. Slavík. V celém podniku bylo zaměstnáno 25 dělní-
ků při výrobě dříví, manipulaci a ve skladě, tři manipulanti, 9 úředníků 
a 4 úřednice, celkem tedy 41 zaměstnanců. Obrat podniku od 26. května 
1945 do 31. prosince 1945 činil 4 663 057 Kčs; od ledna do listopadu 1946 
činil obrat 16 413 747 Kčs. 

Zajímavosti

‣ Dům č. p. 382 ‣ Dům č. p. 1

 zleva L. Výborný, Josef Jirsák 

 a Oldřich Hýbner

 Výuční list L. Výborného
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Josef Jirsák se narodil 5. 9. 1919 v Hlušičkách u 
Nového Bydžova. Do Pilníkova se přihlásil 2. 9. 1948 
a  s  manželkou žil v domě č.p. 178 v ul. Hradčín. Za 
manželku si 9. 3. 1950 vzal Miroslavu Výbornou. Poz-
ději se přestěhovali na náměstí do domu č.p. 1. V prv-
ním patře měli byt a v přízemí se nacházela družina. 
Po celou dobu pracoval na manipulačním skladu na 
nakládce vagónů se dřevem (až do odchodu do důcho-
du v r. 1979). Na pile se mu stal také těžký úraz, při 
kterém málem přišel o ruku. Zemřel 22. 1. 2002.

Zajímavostí je, že když přišel požadavek, musel se va-
gón naložit i na Štědrý den. 

Jiří Haken, soukromý badatel

podkrkonoší poslalo  
Zaplavené píseČné 
první Část daru
Místní akční skupina (MAS) Království – Jestřebí 
hory, o.p.s., odeslala nedávno zaplavené obci Pí-
sečná první část daru ve výši 600 000 Kč, na který 
se složili dárci nejen z podkrkonošského regionu. 
Tolik potřebnou finanční pomoc poskytly obce, 
společnosti a jednotlivci z celé České republiky 
a také jedna dárkyně z partnerské obce MAS, slo-
venského Víťazu. 

Vlna solidarity vyvolala v povodněmi postižené obci 
na Jesenicku velkou odezvu. „Vážení dárci, když jsem 
se dozvěděla od ředitele MAS Jana Balcara o finanční 
sbírce, jejíž výtěžek se chystáte věnovat naší obci, byla 
jsem dojatá a stále nechápající, že se najde tolik dárců, 
kteří se rozhodnou věnovat své peníze vzdálené obci 
někde v Jeseníkách, o které předtím možná ani nikdy 
neslyšeli. Velice si toho daru všichni vážíme, podle fo-
tografií od nás možná pochopíte, že netřeba slov o tom, 
nač peníze využijeme,“ ocenila pomoc mnoha lidí mís-
tostarostka Písečné Dana Brašíková. 

Po povodni všichni v obci napřeli své síly, aby pomohli 
těm, kteří to nejvíce potřebovali. Byly to hektické dva 
měsíce a stále není hotovo. „Přesto si zachováváme 
optimismus právě kvůli takovým lidem, jako jste vy 
v  Podkrkonoší i jinde. Neváháte, zorganizujete, zaří-
díte a pošlete. Je to úžasná věc a pro naši obec velká 
pomoc. I psychická. Někdo na vás někde myslí a chce 
vám pomoci. Chtělo by se mi napsat – kéž bychom vám 
to mohli nějak oplatit, ale raději ne kvůli takové událos-
ti. Třeba někdy v budoucnu, v lepších časech,“ uzavírá 
místostarostka Dana Brašíková.

Fotogalerie z povodně v Písečné: https://www.kjh.cz/
cs/fotogalerie/detail/id/72-povodne-2024-mas-pomohla
-obci-pisecna 

K 13.12.2024 zaslali dárci na náš transparentní účet 
MAS Království – Jestřebí hory finanční dary v celkové 
výši 675 332, 16 Kč. Přesný přehled můžete sledovat na  
https://transparentniucty.moneta.cz/270202120. Děku-
jeme všem, kteří sbírku podpořili.

Pokud přemýšlíte o podpoře naší sbírky, její organizá-
toři budou rádi za jakoukoliv částku. 

Druhá část daru doputovala na Jesenicko v lednu 2025.

Jan Balcar, ředitel MAS Království – Jestřebí hory
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pilníkovské nádraží v kvĚtnu 1945
V letošním roce si připomínáme velmi významné výročí – ukončení nejstrašnějšího konfliktu v lidských ději-
nách, a to II. světové války. Během svého života jsem se konejšil myšlenkou, že lidstvo se dostatečně poučilo 
a že ani já, ani mé děti a vnoučata nezažijeme válečné běsnění. A hle – válečné konflikty probíhají na mnoha 
místech světa.

Ale zpět ke konci II. světové války. 
Z  Národního archivu se mi podařilo 
získat oficiální dokumenty týkající se 
mimo jiné pilníkovského vlakového 
nádraží. Mé další vypravování se tedy 
opírá o úřední dokumenty a žádné 
„jedna paní povídala“. Tak jak tedy vy-
padala situace na pilníkovském nádra-
ží v první polovině května 1945. Zde si 
dovolím citaci z dokumentů.

Citát č.1
„Ředitelství státních drah v Hrad-
ci Králové vypravilo dne 15. května 
1945 zvláštní vlak na obsazení stanic 
v trati Kunčice nad Labem – Trutnov 
s odbočkami Vrchlabí a Svoboda nad 
Úpou – Jánské Lázně. Vlak byl veden p. 
dk Buršíkem a p.pk Divišem a p. insp. 
Melicharem. 

Do Pilníkova u Trutnova přijel ten-
to vlak pod č. 3111 v 16:00 hodin dne 
16. května 1945.

Po formálním převzetí stanice od do-
savadního přednosty Jana Schraiera 
ujal se vedení provozní stanice pro-
vozní oficiál Josef Strnad, dosavadní 
výpravčí vlaků v Martinicích, jemu 
byl přidělen výpravčí vlaků prov. ofic. 
ček. Josef Prouza ze Smiřic nad La-
bem a dva výhybkáři a sice Alois Lo-
renc z Lázně Bělohradu a Josef Vágner 
z Nové Paky. Oba výhybkáři zde slou-
žili až do evakuace v roce 1938. Pří-
slušníci německé národnosti chovají 

se k nám zdrženlivě, ale uctivě. K in-
cidentům nedošlo. Při převzetí stanice 
stál zde na koleji první vlak protileta-
dlové obrany, celkem 38 vozů 90 ná-
prav 750 tun a elektrická lokomotiva 
řady E94078.

Vlak protiletadlové obrany byl zde 
ponechán německým vojskem na po-
spas každému, neboť které jakmile se 
dozvědělo, že se blíží Rudá armáda, 
bezhlavě jej opustilo. Stopy po prcha-
jícím německém vojsku jsou znáti po 
celém okolí, zvláště pak podél silnic. 
Auta různých druhů a velikosti jsou na 
silnicích rozbité a na mnoze zničené 
podpálením a opuštěné. Na stanici se 
nalezlo celkem 7 aut a jeden motocykl 
a krom toho velká spousta vojenského 
materiálu a munice.“

Tolik tedy první citace. A zde si dovo-
lím se zastavit. Zmíněný vlak proti-
letadlové obrany tak, jak byl popsán, 
představoval obrovskou vojenskou 
sílu. Jeho výzbroj většinou představo-
vala kulometná čtyřčata ráže 20 mm, 
dále pak dělová dvojčata ráže 30 mm, 
děla ráže 88 mm v protileteckém po-
stavení. Právě dělo ráže 88 mm bylo 
jedním z nejlepších a nejvýkonnějších 
děl II. světové války. Pak dále kulome-
ty vzor MG 34 a vzor MG 42 ráže 7,92 
mm na protileteckých lafetách. Všech-
na tato výzbroj představovala s dostat-
kem munice obrovskou palebnou sílu 
s děsivě ničivým účinkem. Je potřeba 
podotknout, že zvláště v první deká-

dě měsíce května se v našem regionu 
pohybovalo ještě množství německé-
ho vojska, a to včetně příslušníků SS. 
A  všichni po šesti letech války uměli 
s těmito zbraněmi dobře zacházet. 
Všechna tato výzbroj se dala sklopit 
a  použít k přímé palbě. Děsivá před-
stava.

Citát č.2
„Doprava osob byla zahájena dnem 26. 
května 1945. Stanice Pilníkov u Trut-
nova leží na Trati Chlumec nad Cidli-
nou – Trutnov a za doby okupace pat-
řila, jak již jednou uvedeno pod bývalé 
ředitelství říšských drah ve Vratislavi, 
provozní úřad byl v Hirschberku a vla-
ková správa v Trutnově, kde se též na-
lézala příslušná politická správa. Naše 
bývalé železnice převzaté opět z rukou 
Němců, nebyly naprosto v takovém 
pořádku, jak německá důkladnost to 
propagovala. Pokud zaměstnanci sta-
nici znali, nezměnilo se zde nic jiného 
než, že výměnová tělesa byla vyměně-
na za tvary německé. Traťové telefo-
ny vzor 1909 vyměněny rovněž podle 
německého vzoru a všechny mosazné 
kliky od služebních místností nahraze-
ny dřevěnými.“

Tak, a to je zatím o pilníkovském ná-
draží v pohnutém roce 1945 vše. Bude-
te-li mít, mí vážení čtenáři, dále zájem, 
budeme někdy příště pokračovat. 

Václav Němec
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budaření v krkonoších
Pakliže je historie Krkonoš něčím jedinečná, jsou to osamělé 
lidské příbytky vysoko v horách – boudy zakládané samostat-
ně, či rozptýleně ve skupinách na lučních enklávách. Některé 
sloužily původně jako letní salaše. Jiné zakládaly rodiny dře-
vařů a v každodenním boji s nehostinnou vysokohorskou kra-
jinou hledaly podmínky k živobytí. Od poloviny 18. století se 
tyto příbytky stávaly celoročními sídly budařů, kteří později 
objevili i jejich turistický potenciál. Během našeho putování po 
horách tyto příbytky vyhlížíme dodnes a rádi se schováváme 
do jejich hřejivé náruče.  

O tom, jak to všechno začalo, kdy osíd-
lili hory první hospodáři a jak vypada-
ly jejich dny, jsme si povídali se socio-
kulturním antropologem, etnologem, 
publicistou, horolezcem a nevyčerpa-
telnou studnicí informací a příběhů 
o  Krkonoších Liborem Duškem. Za-
čtěte se do jeho vyprávění a přeneste 
se s námi na nehostinné krkonošské 
hřebeny dob dávno minulých, kdy byl 
život na horách ještě mnohem těžší 
než dnes.  

Kdy a jak začalo první osídlování  
Krkonoš?

Ještě v 11. století byly Krkonoše ne-
prostupným pomezním hvozdem pl-
ným vlků a medvědů, na jehož okraj 
lidé chodili sbírat klestí a lovit. Ještě 
dalších několik staletí proto v Krkono-
ších nežili, ale postupně sem začínají 
přicházet první Vlaši, sběrači drahých 
kovů z Benátské republiky, kteří se 
tady sice neusazují, ale dělají zde tzv. 
vlašské značky, aby ostatním hleda-
čům ukázali, kde mají drahé kameny, 
zlato i stříbro hledat. 

To je tedy, dá se říct, takové první  
pronikání lidí sem. Kdy začala  
kolonizace jako taková?

První vlna souvisí s hornictvím a hut-
nictvím, ale to ti lidé obývají spíše niž-
ší polohy Krkonoš a do lesa chodí jen 
do práce. Bydlí například na území 
Vrchlabí. Osídlení je paralelně slovan-
ské a německé. Je zde osada Wrchlab, 
která je slovanská, a máme tady také 
německou osadu Giesdorf.  

Kdy se tedy kolonizace rozvíjí víc?

Ten větší rozmach vnímáme v momen-
tě, kdy je Vrchlabí povýšeno na město, 
tedy od roku 1533. Jde o takzvanou 
dřevařskou kolonizaci, jsme v období 

16. století, kdy na území Krkonoš při-
chází Kryštof Gendorf z Gendorfu. Na 
jeho žádost přicházejí lidé těžit lesy.

Co to bylo vlastně za lidi, kteří  
do Krkonoš přijeli těžit dřevo?

Na těžbu zejména středních a východ-
ních Krkonoš pozval Gendorf odborní-
ky z alpských zemí, zejména z Rakous-
ka, tedy Štýrska a Korutan. Krkonoše 
jsou v první polovině 16. století stále 
neosídleným lesem, kterého se lidé do-
konce i bojí, což souvisí s nejrůznější-
mi pověrami. 

Třeba s tou o Krakonošovi?

Přesně tak. Ale nenechte se mýlit, v té 
době je Krakonoš ještě pořád důlní 
skřítek, který horníkům a hutníkům 
škodí. Lidi se těch hor a lesa báli, bylo 
to pro ně tajemné, nebezpečné a ne-
známé prostředí, ale potřebovali ho. 
A aby mohli les smysluplně těžit, mu-
seli se co nejblíž k němu přestěhovat. 
Tou dobou byla již vynalezena pila, ale 
oni dřevo sekali ručně sekerami. Paře-
zy, které po nich zůstaly, byly zhruba 
metr vysoké, protože to sekali tak, aby 
jim to bylo pohodlné. Chudší lidé pak 
chodili těžit pařezy, aby měli čím topit. 

Jak tito lidé dokázali vlastně z ničeho  
v drsné a zatím nehostinné krajině 
přežít?

Nejdřív si samozřejmě museli postavit 
nějaké jednoduché obydlí. Klíčové je, 
že si s sebou přivezli krávy a kozy, a to 
byla alfa a omega jejich obživy. Živi 
byli na mléčných výrobcích. V tomto 
období postupně vznikaly takzvané 
luční enklávy. 

Jakou měly takové enklávy podobu?

Enkláva vznikla vykácením a vyžďáře-
ním lesa. Obydlí si lidé udělali ze dře-

va, představujme si jej jako takovou 
chýši. Z kamene pak takzvanou mlíč-
nici, kde si schovávali mléčné produk-
ty. Až po několika letech teprve zvládli 
zakládat malá políčka, kde pěstovali 
brambory a v nižších polohách i obilí 
a trochu zeleniny. 

Náročné zimy v Krkonoších opravdu 
zvládli lidé i zvířata přečkat? 

Zpočátku ne, první generace na ho-
rách přes zimu nežily, protože nebylo 
možné zajistit dostatek sena. Trvalo to 
zhruba dvě až tři generace, než z les-
ní krajiny udělaly dostatečně rozsáhlé 
luční enklávy, které mohly poskytnout 
odpovídající zásoby sena. Přelom 16. 
a 17. století je tak důležitým mezníkem 
a dá se říct, že zde vzniká budní hospo-
dářství jako takové.

Kdy přišla ta změna, jejíž součástí byla 
proměna bud v zemědělském slova smys-
lu na turisty oblíbená místa?

17. a 18. století bylo v zemědělském 
ohledu víceméně neměnné, technolo-
gie i princip života fungovaly dost po-
dobně nějakých 200 až 250 let. Změny 
začaly až s obdobím romantismu, kdy 
se začal rozvíjet turismus. Budaři na-
jednou pochopili, že z lidí, co chodí do 
hor, mohou mít peníze. 

Tou dobou se budaři začínají na „plný 
úvazek” věnovat službám pro turisty?

To ještě zdaleka ne, nešlo to tak rychle, 
vše v průběhu generací plynule pře-
cházelo jedno v druhé. Jsme řekněme 
na přelomu 18. a 19. století, v té době 
už ve větší míře odzvonilo sklářství 
i hutnictví a klíčový je pro region tex-
tilní průmysl. Původní budaři, muži 
i  ženy, tkalcují doma na ručních sta-
vech nebo chodí pracovat do textilek 
na úpatí hor. Nicméně budní hospo-
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dářství jako takové stále funguje, pro-
tože budaři na usedlostech chovají 
hospodářská zvířata. Zároveň ale do 
Krkonoš začíná proudit čím dál víc lidí 
a turismus se rozvíjí. Ještě víc pak od 
60. až 70. let 19. století. 

Jaká byla tehdejší úroveň ubytování  
v boudách?

Ty podmínky se rozvíjí postupně. Pr-
votní romantici spávali na seníku, ale 
standard se samozřejmě postupem 
času začal zvyšovat. Tím budaři zís-
kávají více peněz a ti, co se turismu 
opravdu chytli, mohli později odejít 
z fabrik, aby se více soustředili na uby-
továvání turistů a také na chov zvířat 
kvůli nadprodukci produktů. Už tehdy 
by se dalo mluvit o takové agroturistice. 

Co sem turisty kromě krásné přírody 
táhlo? 

Lidi sem táhne hlavně čerstvý vzduch, 
protože města jsou v době průmyslo-
vé revoluce silně zakouřená, smog byl 
obrovský. Už i dříve turisté vyhledáva-
li domácí produkty, čisté „bio” mléko 
a  další. Tenhle model v podstatě fun-
guje dodnes.

Jak to pak historicky s budním  
hospodářstvím pokračuje dál?

Přichází do toho druhá světová vál-
ka, která budní hospodářství zaříz-
ne. Muži jsou na frontě, ženy pracují. 
Málo se to ví, ale s budním hospodář-
stvím tou dobou vypomáhají i váleční 
zajatci. No a s vysídlením Němců to 
víceméně padá. Zůstalo tady pár dře-
vařů a odborníků, ale nebylo to o tom, 
aby se hospodářství udrželo. Protože 
zejména v těch vyšších polohách byli 
právě spíše Němci.

Jak to na horách vypadá za komunismu? 

Hned po válce přijde takzvaný princip 
národní správy, boudy si berou různé 
spolky či jednotlivci. Opuštěné statky 
po Němcích jsou dosídlovány lidmi 
z nížin. Víc a častěji se ale dosídlovalo 
v Podkrkonoší, do hor se lidé moc ne-
hrnuli, protože tam byly ty podmínky 
stále náročné. Dá se říct, že tím budní 
hospodářství v podstatě zaniká. Z bud 
se staly často chaty ROH, dostaly je nej-
různější podniky jako rekreační objek-
ty. A tuhle historii už myslím každý 
zná. O objekty se moc nestaraly a  je 
to vidět i na krajině, vše se proměni-

lo. V druhé půlce 40. let jsou ještě na 
snímcích vidět políčka, louky a past-
viny. Později ale vše postupně zarůstá 
a zalesňuje se. Některé enklávy zanik-
ly, jiné se zmenšily. Budní hospodář-
ství žilo už opravdu jen maličko. 

Co mají společného původní budní  
hospodáři s těmi dnešními?

Vlastně vůbec nic. První budaři sem 
přišli za prací a to, že zde zůstali, byla 
spíš taková z nouze ctnost. Za pomoci 
obrovského úsilí našli způsob, jak tady 
přežít a žít. Pak sem začali pozvolna 
proudit turisté a situace se měnila. Za-
tímco dnešní hospodáři jsou tady pri-
márně proto, že mají nějaký penzion, 
ubytování a víceméně stálou klientelu. 
A dobytek spíše jen jako doplněk. Spo-
lečnost se prostě proměnila, to je vý-
voj, nehodnotím to negativně. A samo-
zřejmě každá doba má svoje, nic není 
černobílé. Jisté ale je, že na horách to 
bude vždycky alespoň o trochu nároč-
nější než v nížině. 

Magdaléna Škapová a Alena Cejnarová 
Krkonoše – svazek měst a obcí

jak se žije souČasnýM budařůM v krkonoších
Pokud jste si přečetli předchozí rozhovor s Liborem Duškem, seznámili jste se s historií budaření v Krkonoších. 
Jak se ale na horách žije jejich současným provozovatelům? A je budaření opravdu jen byznys, nebo k němu  
je stále potřeba i srdce horala? O tom jsme si povídali s Alešem Hnízdem, provozovatelem Labské boudy. 

Jedněmi zatracovaná pro svůj, a ne 
zcela tradiční „roubenkový” vzhled, 
druhými milovaná pro svoji syrovost, 
svébytnost a majestátnost. Ať už pat-
říte do jedné, či druhé skupiny, jedno 
je jasné – Labskou boudu nelze pře-
hlédnout. Má bohatou historii a v  je-
jím okolí se psaly a dodnes píší velké 
příběhy. Aleš Hnízdo, horal tělem 
i duší, nám vyprávěl o tom, jak často 
zachraňují zbloudilé turisty, zda věří 
na Krakonoše a co pro něj budaření 
znamená.

Jak a kdy jste se dostal na Labskou?

S manželkou máme moc rádi hory, já 
jsem už od narození horal. Mým taj-
ným přáním bylo spát na Labské bou-
dě, což se mi nakonec vyplnilo, a strá-
vili jsme tu tehdy dvě noci. Za nějaký 
čas slovo dalo slovo a v roce 2020 jsme 
přišli zkusit štěstí s tím, že tady bude-
me pracovat. 

Vy jste původně z Prahy?

Je to tak, oba jsme s manželkou z Pra-
hy, ale už bydlíme celoročně tady. 
Kromě úseků, které jsou opravdu hlu-
ché. Po Velikonocích míváme tři týd-
ny dovolenou a pak po 17. listopadu, 
před zimní sezónou. Ale nikdy tu není 
úplně prázdno. Když jsme pryč my, zů-
stává tu třeba topič, takže když se ně-
kdo ztratí, vždycky je možnost pustit 
zbloudilou duši alespoň do vestibulu.

Co je na budaření nejkrásnější a nejtěžší?

Nejkrásnější je, když se sem lidi vrací 
a poděkují nám, že je zde někdo, kdo 
k tomu má trochu jiný přístup. Takový 
nebyznysový, srdcařský. My sem pus-
tíme lidi, ať je osm ráno, nebo půlnoc. 
Samozřejmě ne vždycky úplně s úsmě-
vem na tváří, ale otevřu. Loni mi třeba 
v půl druhé ráno volali Poláci, jestli 

bych jim otevřel. Zrovna jsem sice byl 
v Harrachově na festivalu, ale zavolal 
jsem své ochotné manželce a ta je uby-
tovala. Takže to dobře dopadlo.

To je opravdu moc hezký příklad  
toho srdcařství…

My to tak prostě máme. Já to vnímám 
takovou tou původní optikou. Ne, že 
zavřeme ve čtyři nebo v šest odpole-
dne. Nemáme problém dát hladovým 
najíst třeba v deset večer, sice pak už 
nemají možnost vybrat si z několika 
chodů, ale hlady neumřou. 

Upřímně řečeno, tohle se už v dnešní 
době jen tak nevidí.

Manželka mi říká, že jsem v tomhle 
takový svůj a jiný. Ale za mě je nepřed-
stavitelné, že bych večer zamkl hospo-
du a nenapsal tam ani telefonní kon-
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takt nebo informace o první pomoci. 
Po lidech, kteří se sem přijdou ukrýt 
do vestibulu před škaredým počasím 
nebo jen načerpat síly, nic nechceme. 
Pak nás o to víc mrzí některé negativní 
recenze na internetu. Podle některých 
je u nás draho a jen ždímeme z lidí pe-
níze, ale opravdu to tak není. Nikdo, 
kdo budaření nezkusil na vlastní kůži, 
si to nedovede představit. 

To mě přivádí k otázce na zimu. Jak moc 
velké a náročné jsou přípravy právě na 
zimní sezónu?

Zima mě rok od roku učí a naštěstí 
jsem rok od roku chytřejší. Nejdřív 
jsem si na zimu nabíral skoro 1 800 
kilo brambor v domnění, že na tom 
ušetřím a nebudu se s tím muset tahat, 
ale realita je jinde. Brambory jsou sice 
dobře uskladněné, ale jejich klíčení 
či měknutí se zabránit nedá. Třetinu 
jsem pak musel vyhodit. Teď sem na 
zimu sice brambory, pivo, maso a dal-
ší navozíme, ale už ne v takové velké 
míře. Obvykle jezdíme jednou týdně 
na větší nákup, ať máme potraviny 
čerstvější. 

A co třeba elektřina, když zrovna řádí 
vichřice.  
Jste připraveni na výpadky?

Člověk musí být připravený. Chlapi 
z horské služby říkají, že když je člověk 
dobře oblečený do hor, tak by se mu 
nemělo nic stát, ale nikdy neříkej ni-
kdy. To samé platí i s elektřinou a dal-
šími technickými záležitostmi. Musíte 
mít v pořádku komín, dostatečnou zá-
sobu pevného paliva, které navíc musí 
být suché. Je to spousta proměnných. 
Elektřina za moji éru tady vypadla na-
štěstí jen dvakrát a opravdu to nebylo 
moc příjemné. Čekali jsme 4 hodiny na 
vysvobození, než sem dojeli. Navíc to 
bylo v zimě, přestaly jít čerpadla, ko-
tel. Velmi brzy tu začalo být opravdu 
chladno, naštěstí zde byli jen jedni 
hosté.

Labská bouda má bohatou historii. Tře-
ba takový příběh Hanče a Vrbaty, je tady 
doteď cítit?

Myslím si, že každý druhý člověk, kte-
rý sem jde, ví, co se tady stalo. Letos 
přijela skupinka dětí a jedna holčička 
říká: „Paní učitelko, to jste nám nemě-
la včera pouštět ten film. To je přesně 
to samé počasí, co bylo v tom filmu!” 
(film Poslední závod, pozn. redakce). 
Lidi to tady cítí a přemýšlí o tom, ob-

čas se ptají, kudy běželi a za jakých 
podmínek. 

Zmínil jste film Poslední závod, měl jste 
třeba možnost hovořit s jeho tvůrci?

Ano, měl. Režisér Posledního závodu 
Tomáš Hodan mi říkal, že se po tom 
příběhu pídil šest let. A je to opravdu 
do detailu vymakané. Celá ta časová 
linka je zmapovaná vlastně minutu po 
minutě, kromě asi hodiny a půl, kdy 
nikdo neví, co se stalo. A i mně tohle 
vyprávění znovu vnuklo přemýšlet 
o tom příběhu. I v souvislosti s tím, jak 
se lidi chovají dnes.

Myslíte tím, jak hory podceňují?

Přesně tak, teď nedávno v zimě sem 
přišla paní jen v teniskách a v džínách. 
Měla omrzliny prvního stupně a byla 
podchlazená. Horská služba jí musela 
poskytnout první pomoc a nebylo to 
dobré. Do Špindlu by už živá nedošla. 

Takové záchranné akce podnikáte často? 

To naštěstí ne. Stává se to třikrát až 
pětkrát do roka, většinou v zimní se-
zóně, ve které občas selhávají i mo-
derní technologie. Není signál, telefon 
se z chladu vybije a vypne a tak dále. 
Shodou okolností, když jsem rolbou 
vezl filmový štáb Posledního závodu 
z Labské, tak jsme potkali rodinu na 
túře. Říkali, že Krkonoše dobře zna-
jí a  mají je proježděné na kole. Když 
jsem se pak vracel zpátky, už je za-
chraňovala Horská služba. Špatně 
odbočili u mohyly Hanče a Vrbaty, 
a i když stáli zhruba 50 metrů od tyčí, 
nevěděli kudy kam. Skoro hodinu pak 
stáli v klubku a čekali na pomoc, a to 
včetně malého dítěte. Zhruba měsíc 
před ztracenou rodinou se ztratil pán, 
který měl být podle signálu někde pod 
mohylou, ale našli ho až za rozcestím 
U Čtyř pánů. To tehdy byla velká roj-
nice a intenzivní pátrání, naštěstí ho 
opravdu našli. 

Povídal jste si někdy se starousedlíky 
o minulosti Labské?

Ano, poznal jsem minimálně pět lidí, 
kteří pamatovali i tu starou boudu. Za-
žil jsem člověka z Vrchlabí, který mi 
vyprávěl o tom, jak tady hořelo. Když 
to zaslechli v rádiu, vyjeli nahoru podí-
vat se, co se tu děje a byli překvapení, 
lidé začali téměř hned vybírat zásoby 
sklepa, který požár vydržel a odnášeli 
si plné tašky piv, ale i další věci.

A co historie „nové” Labské boudy?

Potkal jsem se s člověkem, který tady 
dělal provozního v letech 1986-1996. 
Vypravoval mi, že budaření bylo před 
rokem 1989 úplně jiné. Lidé s tou bou-
dou žili, bohužel měli často i problémy 
s alkoholem, ona ta izolovanost byla 
mnohem větší, než je teď. Na druhou 
stranu boudy žily více komunitně do-
hromady. Budaři se pravidelně schá-
zeli buď tady, na Martinovce, Vosecké 
nebo na Dvoračkách. Hráli karty nebo 
na kytaru.

Máte pocit, že něco děláte stejně jako 
budaři kdysi? Ctíte nějakým způsobem 
jejich odkaz?

Loni, když byl rok Harrachů, tak sem 
pan starosta z Jilemnice přivezl po-
tomky přímo hraběte Harracha, abych 
se dozvěděl víc o tom, co bylo dřív 
a aby se i oni podívali na místo, kde to 
jejich prapředek měl rád. Já se snažím 
to dělat s úctou k budařům minulých 
generací. Asi to nikdy nebude stejné, 
doba se mění. Ten pilíř a základ by 
tam ale měl být, a to je být tady pro lidi 
a pomáhat jim, když jsou v nouzi. 

Co pro vás vlastně znamená Labská jako 
taková? I v tom smyslu, jak vypadá, jak je 
jiná, specifická.

Kdyby byla o dvě patra nižší, tak je to 
za mě jedna ze tří nejkrásnějších bud 
tady v Krkonoších. Pan architekt Řihák 
ji postavil ve své nejlepší dobré víře. 
Moc nechápu lidi, kteří k Labské mají 
neustálé výhrady. Za mě je to vlastně 
bezvadná stavba. 

Mně právě přijde, že sem do Labského 
dolu, který je celý takový temný a drsný, 
bouda krásně zapadá.

Přesně tak. Pořád je ale pro spoustu 
lidí kontroverzní, naštěstí se už s kri-
tikou té stavby jako takové setkávám 
čím dál méně, ale je to asi i dobou. Lidi 
to neřeknou přímo a pak to raději na-
píšou. To pak člověk třeba čte recenzi, 
kde stojí: „Dobré jídlo, ale hnusný ba-
rák.” a dají jednu hvězdičku. Už jsem 
se nad to lehce povznesl, ale někdy mě 
to štve. 

Moc děkuji za váš čas a za rozhovor! 

Magdaléna Škapová 
Krkonoše – svazek měst a obcí 

Destinační společnost pro TO Krkonoše 

Zajímavosti
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výsledky vánoČního turnaje 2024
stolní tenis 35. roČník
Po delší době hlavní turnaj vyhrává  ,,Pilníkovák“

kategorie dospĚlí  
(27 účastníků)                       
1. milan bonisch 

2. jan dostál 

3. František bartůněk 

4. Zdeněk pištora ml.

5. marián jindra 

6. Filip dostál 

7. david bartůněk 

8. lukáš trunkát

9. michal kozaňák st.

10. david špetla 

11. jakub strasser 

12. pavel strasser st.

Mládežnická kategorie  
(3 účastníci!) 
1. jan dostál 

2. ondřej Čubič 

3. tobiáš jindra 
Pořadatelé děkují všem sportovcům 
za účast a předvedené výkony, fair 
play vystupování, Pavlovi a Martě 
za tradiční občerstvovací obsluhu, 
Iris za super gulášek a dršťkovku, 
panu ,,G“ za osvědčenou ,,červenou 
a bílou“, Jirkovi za pořízené foto, 
všem sponzorům za příspěvek na 
turnaj.

Spešl DÍK klukům Strasserovým za 
pohodový průběh turnaje a kom-
pletní organizaci samotného tur-
naje…prostě ,,i když“...tak zase na 
pohodu!

Těšíme se na další ročník, do no-
vého roku přejeme hodně pohody 
a zdraví!

Za pořadatele J.P. v.r.

Sport

‣ Kategorie dospělých 2024. Foto J. Haken

‣ Milan Bonisch – 1. místo. 
 Foto J. Haken

‣ Mladežnická kategorie, 1–3. místo. 
 Foto J. Haken
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okresní přebor Mužů
jaro 2025

datum domácí hosté hřiště Čas

29. 3. pilníkov hostinné pilníkov 16:00

5. 4. poříčí pilníkov poříčí 16:45

12. 4. pilníkov kocbeře pilníkov 16:30

19. 4. mladé buky pilníkov mladé buky 17:00

26. 4. pilníkov rtyně pilníkov 17:00

4.5. libotov pilníkov libotov 17:00

10. 5. pilníkov b. třemešná pilníkov 17:00

17. 5. staré buky pilníkov staré buky 14:00

24. 5. žacléř pilníkov lampertice 17:00

31. 5. pilníkov lánov pilníkov 14:00

7. 6. vítězná pilníkov vítězná 17:00

14. 6. pilníkov volanov pilníkov 17:00

nohejbalový turnaj
Poslední sobota v loňském roce patřila nohejbalis-
tům. V tělocvičně se ráno sešla početná parta no-
hejbalových nadšenců, kteří přišli vypotit trochu 
bramborového salátu s řízkem a nějaké to cukroví. 

Nejprve byly rozlosovány týmy do dvou skupin. Ze zá-
kladních skupin vzešla finálová skupina, kde hrál také 
každý s každým. S blížícím se večerem zvítězil tým jubi-
lejního 25. ročníku ve složení Petr Kolín, Daniel Plášek 
a Jakub Strasser. 

Děkujeme pořadatelům za uspořádání turnaje, všem 
sponzorům za darované ceny pro hráče a všem, kdo se 
zúčastnili aktivně, nebo se přišli jen podívat.

Petr Jirásko 

Sport

‣ Vítězný tým.
 Foto J. Haken
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okresní přebor starší přípravky
jaro 2025

okresní přebor Mladších žáků
jaro 2025

datum domácí hosté hřiště Čas

6. 4. podhůří/
vrchlabí b

Úpice podhůří 10:00

pilníkov Úpice 11:00

podhůří/
vrchlabí b

pilníkov 12:00

12. 4. pilníkov podhůří/ 
vrchlabí b

pilníkov 12:15

pilníkov podhůří/ 
vrchlabí b

13:15

20. 4. hostinné pilníkov hostinné 13:00

podhůří/
vrchlabí b

pilníkov 14:00

hostinné podhůří/vrchlabí b 15:00

1. 5. pilníkov lánov pilníkov 15:00

vítězná lánov 16:00

pilníkov vítězná 17:00

4. 5. mostek pilníkov mostek 12:00

mostek pilníkov 13:00

8. 5. poříčí pilníkov poříčí 10:00

Úpice pilníkov 11:00

poříčí Úpice 12:00

11. 5. radvanice pilníkov radvanice 10:00

radvanice pilníkov 11:00

17. 5. pilníkov mladé buky b pilníkov 10:00

pilníkov mladé buky b 11:00

25. 5. svoboda pilníkov svoboda 11:00

svoboda pilníkov 12:00

31. 5. pilníkov vítězná pilníkov 11:30

pilníkov vítězná 12:30

7. 6. kocbeře pilníkov kocbeře 12:15

kocbeře pilníkov 13:15

14. 6. pilníkov malé svatoňovice pilníkov 14:30

pilníkov malé svatoňovice 15:30

datum domácí hosté hřiště Čas

5. 4. trutnov b pilníkov umt trutnov 16:15

trutnov b pilníkov 17:15

12. 4. pilníkov kunčice/vrchlabí b pilníkov 14:15

pilníkov kunčice/vrchlabí b 15:15

20. 4. lánov pilníkov lánov 10:00

lánov pilníkov 11:00

1. 5. mostek pilníkov mostek 10:00

mostek pilníkov 11:00

3. 5. hajnice pilníkov hajnice 10:00

hajnice pilníkov 11:00

8. 5. pilníkov b.třemešná/ 
dvůr k. b

10:00

pilníkov b.třemešná/ 
dvůr k. b

11:00

10. 5. pilníkov kocbeře/vítězná b 14:30

pilníkov kocbeře/vítězná b 15:30

17. 5. dolní kalná pilníkov dolní kalná 14:30

dolní kalná pilníkov 15:30

24. 5. pilníkov mostek pilníkov 10:00

pilníkov mostek 11:00

28. 5. žacléř pilníkov žacléř 17:00

žacléř pilníkov 18:00

1. 5. b.třemešná/
dvůr k. b

pilníkov b. třemešná 10:00

b.třemešná/
dvůr k. b

pilníkov 11:00

7.6. pilníkov trutnov b pilníkov 10:00

pilníkov trutnov b 11:00

15. 6. kunčice/ 
vrchlabí b

pilníkov kunčice 14:30

kunčice/ 
vrchlabí b

pilníkov 15:30

Sport
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Lyžařský výcvik měli tentokrát mož-
nost absolvovat žáci sedmé třídy dru-
hý týden v lednu na chatě Ťapka v Dol-
ní Malé Úpě. Pro některé to byl první 
kontakt se sněhem na lyžích, pro jiné 
příležitost zdokonalit své lyžařské do-
vednosti. Všichni účastníci si odvezli 
nezapomenutelné zážitky. 

Pro nejmenší žáky byla zorganizována 
lyžařská školička, přidalo se i něko-
lik dětí z mateřské školy. Malí lyžaři 
a malé lyžařky si mohli vyzkoušet své 
první krůčky na sněhu pod vedením 
profesionálních instruktorů a naučit 
se základům lyžování. Děti byly nad-
šené a s radostí vyprávěly o svých zá-
žitcích. Rodiče byli svědky toho, jak 
se děti nejen naučily lyžovat, ale také 
si užily společný čas na prosluněném 
svahu v areálu Bret. Žáci druhého stup-
ně měli možnost vyzkoušet si bruslení 
na trutnovském zimním stadionu. Pod 
dohledem trpělivých vyučujících rych-
le získávali jistotu na kluzkém podkla-
du a zlepšovali své dovednosti. 

Období plné sportu zahrnulo i turnaj 
v přehazované v Hostinném, kde naši 
školu reprezentovaly žákyně 6. a 7. tří-
dy. V konkurenci okolních škol se naše 
dívky neztratily, turnaj byl plný napětí 
a fair play. Za svůj výkon si zaslouží 
pochvalu.

Plavecký výcvik je další důležitou sou-
částí života naší školy. Žáci 1. až 4. roč-
níku navštěvují každý týden plavecký 
bazén v Trutnově a za přítomnosti 
zkušených trenérů se učí plavat nebo 

zlepšovat svou plaveckou techniku. 
Plavání je nejen skvělý způsob, jak po-
sílit své tělo, ale také důležitá doved-
nost pro život.

V únoru a březnu zavítali mezi lavice 
na prvním stupni dobrovolní hasiči, 
aby uspořádali pro žáky besedu na 
téma ochrana zdraví při mimořád-
ných situacích. Tato akce je již ně-
kolikátou v  pořadí a má za cíl zvýšit 
povědomí dětí o tom, jak se správně 
zachovat v případě krizových situací. 
Žáci se aktivně doptávali, hasiči trpěli 
odpovídali. 

V letošním roce jsme se vypravili už 
i za kulturou. Divadelní představe-
ní jsme zhlédli nejen v trutnovském 
UFFU, ale i u nás v mateřské škole.

Přijímací zkoušky za dveřmi
Vycházejícím žákům je v letošním 
roce opět nabídnuta možnost inten-
zivní přípravy na přijímací zkoušky, 
která probíhá každý čtvrtek od 13.30 
do 14.15 h. Dále mohou využívat in-
dividuální konzultace s vyučujícími. 
I  v  tomto případě jsou bohužel znát 
velké rozdíly v přístupu k povinnos-
tem a blížícím se jednotným přijí-
macím zkouškám. Do celostátních 
zkoušek na nečisto jsme se nezapojili, 
protože byly vyhlášeny v době běž-
né výuky a ve známých prostorách 
kmenové školy za dohledu známých 
vyučujících. To podle našeho názoru 
nevytváří atmosféru zkoušek naostro 
(neznámé prostředí v přítomnosti ci-

zích osob). Testy byly navíc sestaveny 
z úloh přijímacích zkoušek předešlých 
let, které využíváme běžně během pří-
pravy.

Vzdělávání s moderními trendy
Jedním z inovativních přístupů, které 
se stávají stále populárnějšími, jsou 
tzv. Smartbooks – chytré učebnice. 
V běžné výuce kombinujeme tradič-
ní učební materiály s interaktivními 
technologiemi. S nově zakoupenou 
licencí na webovou aplikaci Smart-
Books mohou pracovat žáci nejen na 
svých mobilních telefonech, na po-
čítačích v multimediální učebně, ale 
i nově na 15 školních tabletech. 

V budově druhého stupně jsme i díky 
tomu byli nuceni posílit bezdrátovou 
síť zakoupením nové nejmoderněj-
ší Wifi 7. Probíranou látku mají žáci 
možnost procvičovat ve škole i na dál-
ku. Nepřestali jsme zdarma nabízet 
z mobiliáře školy zapůjčení digitálních 
zařízení pro práci z domova: 5 note-
booků, 8 tabletů a sluchátka (pravidla 
zápůjčky viz. článek na webu školy Di-
gitální technika k zapůjčení – mobiliář).

Připomínáme, že každý žák má stále 
možnost užívat MS Office 365 pro do-
mácí použití během studia na naší ško-
le zcela zdarma (návod na webových 
stránkách školy v článku „Instalace 
Office365 pro domácí použití“).

Ing. Dagmar Hegrová

škola v ZiMníM období
Nový kalendářní rok jsme ve škole začali ve znamení sportu,  
který je nejen pro naše žáky velkým přínosem.

Škola

‣ Na lyžích. Foto D. Hegrová
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Divadlo Čert a Káča.

Vánoční odpoledne s rodiči  
a koncert Lídy Heligerové  
„Půjdem spolu do Betléma“.

Navštívili jsme Vánoční zoo a vezli 
originální vyrobené ozdoby:  
Berušky věnec a Sluníčka sovu  
ze šišek.

Vánoční den, slavnostní oběd,  
cukroví a plno krásných dárků  
pro děti.

Připravili jsme besídku pro klienty 
DPS Pilníkov a předali zvonečkový 
stromeček a dárečky.

Vánoce pro zvířátka – děti se vyda-
ly ke krmelci a donesly dobroty.

Pro přihlášené předškoláky 
proběhly kurzy lyžování a plavá-
ní, pro přihlášené děti vyšetření 
zraku. 

V lednu divadlo v MŠ O strachu  
a štěstí.

Ve třídě Sluníček proběhl krásný 
týdenní projekt „Čápi na komíně“.

U Berušek bude výstavka doma  
vyrobených zajíčků.

Čeká nás zelený den ve školce  
a vítání jara!

Jarní tvoření rodičů s dětmi v MŠ.

A opět „galerie na plotě“.

V rámci oslav Dne Země vycházky 
do přírody v okolí.

Inovujeme prostředí tříd hracími 
a relaxačními koutky. 

Pro děti připravujeme i dále zají-
mavá témata s pestrou nabídkou 
aktivit, činností a akcí.

… a na prahu jara
Co nás čeká?
• den naruby, za katedry se postaví žáci 9. třídy,
• další divadelní představení v Trutnově  

a v Hradci Králové,
• přijímací zkoušky na střední školy,
• den otevřených dveří v ZŠ (9. 4. 2025),
• akce Ukliďme Česko – žáci 5.–9. třídy uklízí 

Pilníkov a okolí,
• zápis žáků do první třídy (16. 4. 2025),
• školení všech pedagogů na téma Umělá  

inteligence pomocníkem při moderní výuce,
• exkurze do Prahy pro žáky 5. a 9. třídy,
• zápis dětí do mateřské školy (14. 5. 2025),
• edukační program pro 9. třídu –  

Planeta 3000 v kině Vesmír,
• den otevřených dveří v MŠ (7. 5. 2025),
• Podkrkonošská Sněženka pro 1. a 2. třídu (22. 

5. 2025).
• školní akademie (18. 6. 2025),
• tradiční třídní výlety,
• sportovní projektové dny pro předškoláky  

i všechny žáky.
Přejeme všem krásné jarní dny.
 Ing. Dagmar Hegrová a Mgr. Pavla Strasserová

co jsMe Zažili?
Ve školce jsme prožili krásný  
adventní i vánoční čas plný  
tradic, zvyků a akcí: 

krav Maga pro naši Mateřinku

Pod záštitou Krav maga I.K.M.F. ČR a za podpory 
města Pilníkov byl na konci loňského roku uspořá-
dán v pilníkovské sportovní hale v rámci sociální 
odpovědnosti prezentační charitativní seminář na 
téma systému sebeobrany, který představuje oficiál-
ní soustavu technik vypracovaných pro sebeobranu 
a boj zblízka.

Široká veřejnost si tak 
mohla přijít vyzkoušet 
pod taktovkou zkušené-
ho instruktora základní 
techniky boje proti noži 
a  průřez technickými 
stupni P1–P5. Svojí účastí 
a dobrovolným vstupným 
se podařila vybrat částka 
10 000 Kč, která putovala 
jako vánoční dárek právě 
dětem do pilníkovské ma-
teřinky.

JČ

Přejeme všem krásné jaro.  
kolektiv MŠ

A čeká nás jaro...

Škola

‣ Krav Maga věnuje peníze  
 mateřské školce.  
 Foto J. Červený
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Česká Menšina v pilníkovĚ (díl 4.)
Českou menšinu v Pilníkově a tehdy samostatné obci Pilsdorf tvořili 
v prvorepublikovém období zejména státní zaměstnanci (železničáři, 
zaměstnanci pošty, četníci a učitelé). 

Po roce 1918 sem postupně přišli z čes-
kého vnitrozemí. Někteří z nich byli 
někdejší čs. legionáři, kteří za první 
světové války bojovali za naši národ-
ní svobodu. Československo je za to 
později odměnilo státní službou. Byla 
to dobrá volba, protože v legionářích 
získal čs. stát loajální zaměstnance.

Jedním z čs. legionářů byl Otakar Ma-
reček, který se narodil 30. prosince 
1887 ve Studnici u České Skalice. Jako 
voják 30. zeměbraneckého pěšího plu-
ku narukoval za první světové války 
do rakousko-uherské armády. Bojoval 
na východní frontě, ovšem v roce 1915 
padl v Lucku do ruského zajetí. V červ-
nu 1916 vstoupil Otakar Mareček 
v  Rusku do čs. legií a byl zařazen do 
1. střeleckého pluku. Demobilizován 
byl v roce 1920 v hodnosti svobodníka. 
Poté byl přijat do státní služby a stal se 
zaměstnancem Československých stát-
ních drah. Na Trutnovsko se přistěho-
val pravděpodobně až v druhé polovi-
ně 20. let, kdy získal místo výhybkáře 
v Pilníkově. Bydlel ve strážním domu 
(čp. 146) v Pilsdorfu, který až do počát-
ku 21. století stával v dnešní Nádražní 
ulici mezi domy čp. 382 a 383. O. Ma-
reček se zapojil do spolkového života 
české menšiny v Pilníkově, když byl 
členem místního odboru Národní jed-
noty severočeské. V roce 1935 zastával 
ve spolku funkci místopředsedy, o rok 
později byl revizorem účtů.

Jeho synem byl Otto Mareček, který se 
narodil 22. března 1924. Ve 30. letech 
chodil do české menšinové obecné 
školy v Pilníkově, kde patřil k nejnada-
nějším žákům. To potvrzuje i Mareč-
kův dětský památník, do kterého mu 
jeho učitel Karel Kyovský napsal 26. 
března 1935 toto věnování:

Otíku,
byl jsi primusem po dva roky mé třídy 
české menš. školy zde na národnost-
ním pomezí naší drahé vlasti. Snažil si 
se státi vždy prvním mezi ostatními.
Přeji Ti jako Tvůj učitel, bys vždy byl 
takovým, a to hlavně k prospěch naše-
ho národa.
Pamatuj, žes hoch od hranic, který rád 
s vichřicí od severu se pere…
Zůstaň navždy poctivým vlastencem 
a nedej se!

V říjnu 1938 musela rodina železničáře 
Marečka opustit spolu s dalšími státní-
mi zaměstnanci Pilníkov. Po skončení 
druhé světové války se ovšem Mareč-
kovi do Pilníkova vrátili. Otakar Mare-
ček zde opět pracoval jako výhybkář, 
a to až do svého penzionování v roce 
1947. Zemřel v roce 1956.

Jeho syn Otto Mareček byl naopak po 
roce 1945 na pilníkovském nádraží 
výpravčím. V červenci 1946 byl pak 

v kostele Nejsvětější Trojice v Hostin-
ném oddán s Jaroslavou Dostálovou 
z Chotěvic. 

V Pilníkově žili Marečkovi pravděpo-
dobně do počátku 50. let. Poté Otto 
Mareček pracoval jako výpravčí v Bo-
lehošti a v Opočně. Otto Mareček ze-
mřel 1. března 1993.

Ondřej Vašata

Fotoarchiv  
autora

Historie v obrazech

‣ Otakar Mareček v legionářské uniformě.  Snímek pořízen v Pilníkově krátce   po 2. světové válce. 

‣ Otakar Mareček 

 (1887-1956)  
 na snímku  
 z roku 1928 ‣ Zápis z roku 1935  

 v dětském památníku 
 žáka O. Marečka 

‣ Na snímku z roku 1937 je strážní 
 domek u pilníkovského nádraží, 
 který obývala rodina výhybkáře 
 Marečka 


